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Moscova nu crede în lacrimi
Antologia umorului liric

Mircea DINESCU

Șapte mere-ntr-o basma
Și-am plecat la Moscova
 
la coadă la Lenin, tată,
mă îndrăgostii de-o fată
 
ce parșiv mausoleu
era fată de liceu

și frumoasă și lăptoasă
și fugită de acasă.
 
Nea' Vasile, nea' Blajenii
mulțumesc de-așa vedenii
 
ea pisică, eu motan
la tătucul din borcan

ce cosițe și ce membre
ce octombrie-n noembre
 
cînd crezui că mă fac om
ea-mi răspunse „nem tudom”
                       
cînd crezui că mă însor
ea-mi răspunse „nevermore”.

Ioan cel Bun

Atunci când am hotărât ca el să fie 
președintele de onoare al celui mai fas-
tuos jurnal care apare în Țara Banatu-

lui și al tuturor celor care vor sluji „Asociației 
Primăriilor din Banatul Istoric”, un înalt ierarh a 
sărit să mă sfârtece. Și, într-un ceas când deasu-
pra parcului casei mele din munții Săvârșinului 
căzuse o podoabă de noapte, iar eu odihneam pe 
un solfegiu de privighetoare, sufletul meu a stat, 
pentru o clipă, în cumpănă. Am gândit: Va putea 
oare acest om să stăpânească o Mitropolie în care 
aripa zavistiei bate sub toate sutanele înalților ie-
rarhi?

Apoi, l-am întâlnit în parcul Palatului           
Mitropolitan la scurt timp după întronizare. Mi-a 
părut un oștean încercat în grele lupte. I-a fost 
dat chiar să arbitreze pacea între frați la Cozia 
și înțelepciunea sa a salvat armata română de 
rușinea de a fi învinsă de niște recruți uitați în 
mină și ieșiți la răzmeriță, iar  țara de o crimă 
care ar fi îndoliat-o pentru eternitate. Gestul său 
de atunci mi-a reamintit observația unui Suveran 

Pontif: „Văd Biserica – spunea Papa Francisc – 
ca un spital de campanie după o bătălie”.

L-am ascultat cu atenție, un interlocutor fără 
ifose, fără ipocrizie. Aveam în față un om cu un 
suflet în care bunătatea crescuse din belșug. Un 
om care îmbrățișa cu privirea - cu aceeași căldură 
– și arborii parcului și răsăritul de lună și chipul 
meu. Un om cult, nu întâmplător Universitățile 
au apărut sub legitimarea juridică a Bisericii. 
La despărțire, am fost convins că acest tânăr 
mitropolit va trage brazdă adâncă în destinul           
Banatului istoric. Dar nu am putut intui atunci, 
spre regretul meu azi, că acest bărbat al munților 
va însemna pentru Țara Banatului ceea ce a în-
semnat Șaguna pentru oropsitul Ardeal.

Recent, acest frate de lângă icoana sufle-
tului meu a deschis ușa temniței, ușurând cu 
fapta milosteniei destinul unei întregi fami-
lii. Caz unic în prezentul ortodox românesc! Și 
a sâvârșit acest gest nu cu ecou becalian, ci cu 
discreția înțelepciunii, lăsându-ne să înțelegem, 
pe noi, mirenii, dar mai ales pe toți înalții ierarhi 

ortodocși, că milostenia nu e un act de favoare, ci 
îndeplinirea unei datorii. După această faptă a sa, 
l-aș parafraza pe același Suveran Pontif, spunând: 
„A îmbrățișa, a îmbrățișa. Toți avem nevoie de a 
învăța să-l îmbrățișăm pe cel care este în nevoie, 
urmând exemplul lui Ioan cel Bun”.

Milostenia. Tineius Rufus, guvernatorul ro-
man al Palestinei, într-o conversație referitoare 
la aceasta, întreba pe rabinul Akiva: „Dacă Dum-
nezeul vostru îi iubește pe cei săraci, de ce nu 
are grijă de ei? Akiva răspunse: „Pentru ca noi să 
putem, prin ei, să scăpăm de ghehena”. Dacă în 
literatură cel mai sigur omagiu adus unui scriitor 
este plagierea lui, atunci, în viața de zi cu zi, cea 
mai adâncă dovadă de respect pe care o putem 
arăta celui adus de Dumnezeu în fruntea Țării  
Banatului e să urmăm învățătura sa, pilda lui Ioan 
cel Bun, care își potrivește măiastru vorbele cu 
faptele, în scopul statornicirii unui înțeles menit 
să supravieţuiască veciilor pământești.

Vasile TODI

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

Pentru zeci de mii de timişoreni, 
când rosteşti aceste cuvinte, 

spui totul: locul unde au învăţat carte 
serioasă, locul unde au cunoscut dascăli 
excepţionali, locul unde s-au format ca 
oameni. Absolvenţii liceului au con-
stituit chiar o asociaţie, semn că Liceul 
„Loga” este un nume în istoria oraşului 
Timişoara. Pentru ei, dar şi pentru 
dumneavoastră, ceilalţi care nu aţi urmat 
şcoala aici - o succintă prezentare. La 1 
septembrie 1897 se deschid cursurile Liceu-
lui real de Stat, în Clădirea şcolii din strada 
Telbisz. Tot atunci, Primăria donează un 
teren de 2.400 de stânjeni pătraţi, pentru 
construcţia noii şcoli. O asociaţie de spri-
jin adună bani, inclusiv un ajutor anual 
al primăriei și al ministerului. Planurile 
le face cunoscutul arhitect budapestan 
Ignaz Alpar. Costurile totale ajung la 400.000 de 
coroane. La 1 septembrie 1903 are loc deschi-
derea festivă a școlii. Construcţia are elemente 

ale neobarocului: simetrie, proporţii echilibrate, 
intrare monumentală, ferestrele primului etaj - 
în chenar, iar ale următorului - în arcade. Trei 
travei (ale corpurilor clădirii) ies în rezalid, iar 

podul este mansardat. În 1919 devine 
primul liceu românesc de stat din Banat, 
în 1945 îşi schimbă numele în „C.D.  
Loga”, dar în 1948 devine Liceul Nikos 
Beloianis, apoi Liceul nr. I. Din 1970 se 
revine la numele lui Loga. În o sută de 
ani de existenţă, numărul absolvenţilor 
a fost de circa 50.000. Al dascălilor - de 
doar câteva sute. Printre personalităţile 
marcante ale școlii, culturii și ştiinţei 
româneşti: G. Călinescu, I. Vidu, D.T. 
Speranţia, V.  Mioc, I. Curea, C. Cioflec. 
Dar și mulţi alţii, care și ei înșiși au 
făcut faimă liceului. Spui orice nume 
de dascăl de „Loga” şi spui totul. Este o 
mândrie să fii dascăl aici; la fel, şi elev. 
S-au scris cărţi şi articole despre acest 
liceu. Liceul „Loga” este un monument 
al calităţii, al bunului simţ. Merită să 
intraţi şi, cu acceptul direcţiunii, să-l 
vizitaţi. Veţi înţelege doar atunci ce 

înseamnă „aerul de «Loga»”.
P.S. Nu am fost nici elev și nici dascăl la 

„Loga”, deci sunt obiectiv.

“Loga„ în vremea imperialã
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„Popor din Banat, trezeşte-te!” - Sever Bocu <

 oaia de 
Jimbolia

Imaginea unei sărbători perfecte

Primăria și Consiliul Local Jimbolia au 
organizat,  în perioada 28 – 31 iulie, 

cea de-a XIX-a ediție a Zilelor Jimboliene, 
eveniment de referință pentru scena culturală 
din regiunea de vest. Patru zile de spectacole 
de muzică pentru toate gusturile, evenimente 
cultural-artistice, sportive și religioase au fost 
dăruite jimbolienilor şi oaspeţilor lor.

Cu mult drag față de comunitatea jimbolia-
nă și cu multă voie bună, am plecat duminică 
seara, de la Jimbolia, după încheierea acestui 
adevărat festival dedicat orașului.

Prezenți în toate cele patru zile ale sărbătorii 
oraşului, nu putem decât să felicităm inițiativa 
și demersul domnului primar Darius Adrian 
Postelnicu, și să ne declarăm pe deplin încântați 
de ceea ce am văzut la Jimbolia. Evenimentele 
de natură cultural-artistică, dar și sportivă și re-
ligioasă au fost de impact în zona de vest a țării, 
fiind prezenți oaspeţi din toată regiunea.

Autoritățile locale s-au îngrijit ca gusturile 
și preferințele celor care reprezintă cu mân-
drie comunitatea jimboliană să fie satisfăcute, 
fiind invitați artiști de renume din lumea mu-
zicii pop-rock, dar și interpreți de muzică po-
pulară. Pe lângă spectacolele oferite de aceștia, 
ne-au încântat concertele de muzică de orgă și 

gospel, ne-a impresionat lansarea cărții scriito-
rului Dragomir Ciobanu, intitulată „Jimbolia în   
scrieri, amintiri și fotografii”, volum ce cuprin-
de aspecte inedite despre trecutul orașului, pri-
lej cu care îl felicităm  pentru reușita și pentru 
talentul său. 

Astfel, s-a conturat imaginea unei sărbători 
perfecte, însă evenimentele nu s-au oprit aici. 
Cu curiozitate am luat parte la expoziția canină 
și am privit turneele de tenis, fotbal, handbal 
și șah, cunoscând dinainte că tinerii Jimboliei 
sunt sportivi talentați. Și nu în ultimul rând, ne-
am amintit de copilărie, participând la ateliere-
le de creație pentru cei mici, trăind cu şi prin 
ei emoțiile și încântarea pe care un lucru nou 
învățat o poate aduce.

„Jimbolia este gazda unor evenimente
cultural-artistice de excepţie”

Darius Adrian Postelnicu, primar al oraşului Jimbolia

Am fost surprinsă să-l întâlnesc aici pe bunul 
meu prieten, Bogdan Popescu, venit tocmai din 
Deta pentru a se bucura de atmosfera prietenoa-
să alături de jimbolieni. A avut bunăvoința să ne 
adreseze câteva cuvinte, când l-am întrebat cum 
se simte la Jimbolia: „Atmosfera e incredibilă, 
ca de sărbătoare, iar oamenii sunt prietenoși și 
ospitalieri. Foarte bună organizarea, îmi pla-
ce și felicit pe această cale autoritățile locale 
pentru munca depusă.” Același sentiment l-am 
încercat și noi, petrecând cu jimbolienii de ziua 
lor. Dar Bogdan nu este singurul impresionat. 
Adela Mihai ne spune că mai rar se întâmplă ca 
la o festivitate a unei localități să fie organizate 
atâtea evenimente și să fie invitați atâția artiști: 
„Artiștii aceștia sunt preferații mei. Voltaj e tru-
pa copilăriei mele. Sincere felicitări!”

Aceștia sunt artiștii pe care am avut plăce-
rea să-i ascultăm: Irina Florea, fata Jimboliei, 
născută și crescută aici, concurentă X-Fac-

tor, cu rezultate deosebite și cu care orașul se 
mândrește, Randi, Anna Lesko, Shift, Ales-
sia, Jimbo – Drums, Thea & TheSkywalkers,       
Alexandra Mitroi, Pragul De Sus, Stepan Pro-
ject Blues Foundation, Overtone, Alex Velea, 
Ruby, Ami și Voltaj. 

De partea cealaltă, duc mai departe tradițiile 
bănățene și folclorul românesc: Luminiţa Jucu, 
Zorica Savu, Nicu Novac, Sorin Stoiadin, Sta-
na Stepanescu, Ciprian Pop, Ramona Roescu, 
Dana Rădneanţu și Cornel Brici. Ei sunt cei 
care ne-au încălzit sufletele cu muzica și talen-
tul lor.

Totul cu bunăvoința domnului primar, Da-
rius Adrian Postelnicu, care a făcut toate efor-
turile ca această sărbătoare să rămână în istoria 
Jimboliei ca una de mare însemnătate, cu ecou 
în sfera culturală a Banatului, așa cum însăși 
domnia sa a declarat: „În această perioadă,   
Jimbolia a fost gazda unor evenimente cultu-
ral-artistice de excepție, ce reafirmă ambiția 
orașului nostru de a fi unul din cele mai acti-
ve și mai bogate locații de cultură din vestul 
țării. Patru zile de manifestări dedicate Zilelor 
Jimboliene, care an de an atrag tot mai mulți 
participanți. Este un adevărat festival dedicat 
orașului nostru, pe care ne străduim să-l facem 
atractiv pentru toate categoriile de cetățeni.”

Zilele jimboliene, 
sărbători pentru suflet

Sărbătorile au continuat și în săptămâna 
imediat următoare Zilelor Jimboliene. 

Astfel, Jimbolia a avut parte de două 
săptămâni încărcate cu voie bună, spectacol 
și istorie.

Între 3 și 7 august, oraşul a găzduit 
jubileul cu ocazia împlinirii a 250 de ani de 
la colonizarea șvabilor în oraș. Evenimentul 
a avut ecou în întreg Banatul, fiind unul de 
însemnătate istorică pentru această zonă. 
Programul artistic a cuprins o serie de 
evenimente culturale, desfășurate pe perioada 
celor patru zile de sărbătoare.

Muzeul Presei „Sever Bocu” și-a deschis 
porțile pentru vizitatori și a găzduit o serie 

de evenimente culturale precum prezentarea 
filmului „Amintiri de acasă”. Au fost 
organizate o serie de vernisaje și expoziții de 
fotografie și arte vizuale, prezentări de carte, 
concerte muzicale, toate fiind opere valoroase 
ale șvabilor. Sărbătoarea a culminat, în ultima 
zi, cu defilarea perechilor de Kirchweih, 
păstrând o tradiție seculară; și, bineînțeles, 
cu balul de Kirchweih, unde șvabi, români, 
jimbolieni din toate părțile și-au dat mâna 
și au sărbătorit împreună, legați fiind de o 
profundă prietenie.

Jubileu: 250 de ani de la colonizarea şvabilor

Pagină realizată de Ionela-Flavia FANu
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Lugoj

Primarul Francisc Boldea, aproape de copiii din Lugoj
Ionela-Flavia FANu

După o carieră strălucită în învățământul 
din Țara Banatului, pentru care a și fost 

ales Cetățean de Onoare al orașului Oțelu Roșu, 
primarul orașului Lugoj, Francisc Boldea, se 
arată preocupat mereu de copiii din Lugoj. În 
acest sens, a fost gândită, în incinta cinemato-
grafului Bela Lugosi, o sală cu 30 de locuri des-
tinată prichindeilor. „Aici vor rula filme adapta-
te vârstei lor, iar sala va fi dotată cu fotolii noi 
şi tot ceea ce este necesar pentru ca micuţii să se 
familiarizeze cu cinematograful”, ne-a explicat 
primarul Boldea, precizând că intrarea la film va 
fi gratis ori va avea un cost modic.

La intrarea în satul în care istoricii susțin 
că ar fi locul luptelor din anii 102-103, 

Tapia, sat situat la trei kilometri de Lugoj şi la 

circa un kilometru de malul drept al râului Ti-
miş, se află un izvor cu apă potabilă care recent 
a intrat în vizorul administraţiei lugojene, pentru 
a fi reabilitat şi modernizat integral. „Am termi-
nat partea de proiectare pentru izvorul din Tapia. 
Vom folosi piatra cubică pe care o avem depozi-
tată pe strada Timişoarei pentru a realiza funda-
ţia şi stâlpii. Vom mai face un sistem de bănci, 
canalizare şi o copertină pentru vreme rea. În 
perioada următoare ne vom apuca de amenaja-
rea şi decolmatarea lui. Dorim să îl punem în 
evidenţă pentru a putea fi şi vizitat, dar şi folosit 
de oameni pentru că apa este foarte bună”, ne-a 
declarat domnul primar Francisc Boldea. Izvorul 
natural de lângă Tapia a fost amenajat în anul 
1966, iar punctul de captare se află pe dealul ală-
turat, de unde apa curge prin cădere liberă pe o 
distanţă de aproape 30 de metri.

Apa romană nu seacă
Ionela-Flavia FANu

Biserica Sf. Dimitrie - 1870

Casa Bredicenilor 
– o fereastră spre cultură

Urmași de boier alungat din Oltenia, bre-
dicenii marchează prin devotamentul și 

dragostea pentru Banatul adoptiv una dintre cele 
mai glorioase pagini. Recunoscător, Banatul 
etern le păstrează numele în faimoasele versuri: 
„Nu-i român ca bănățeanu' / Bănățean ca lugoja-
nu' /  Lugojan ca Brediceanu.”

În casa lor, a Bredicenilor, în 30 iulie a avut 
loc deschiderea oficială a „Festivalului Interna-
ţional Lugoj Clasic”, ce s-a dovedit a fi un eveni-
ment cultural şi monden totodată. Intitulat „L’Arte 
delle Donne”, a cuprins un recital cu muzică de 
lied – miniaturi vocale din creaţia compozitorului 
Tiberiu Brediceanu, o prezentare de modă – cu şi 
pentru doamne şi domnişoare de toate vârstele, 
şi una de podoabe – bijuterii de artă. Evenimen-
tul a fost deschis de intervenţia domnului primar 
Francisc Boldea, care a comparat Casa Brediceni-
lor cu „o nouă fereastră spre cultură” deschisă în 
oraş. Apoi, publicul s-a delectat cu un miniconcert 
susţinut de cântăreţele de operă Aura Avram 
Twarowska (Opera de Stat din Viena), Monica 
Szlahotka – Szirbik (Theater Opera din Gorlitz 
– Germania) şi Diana Chirilă (Opera Naţiona-
lă Română din Timişoara), fiind acompaniate la 
pian de lect. univ. dr. Silviana Cârdu, de la Fa-
cultatea de Muzică din Timişoara. Toate cel trei 
soliste sunt produse ale şcolii muzicale lugojene. 
„Casa Bredicenilor a fost gazdă generoasă pentru 
lugojenii iubitori de clasic, un clasic atipic. Am 
cântat Brediceanu, aşa cum era şi firesc. Exact aşa 
cum ne-am propus, atmosfera a fost una relaxată, 
care vine în avanpremiera momentelor viitoare. 
Am început mai uşor, cu acte culturale însoţite de 
socializare, care pregătesc publicul pentru ceea ce 
va urma, în crescendo, în acest festival”, a declarat 
Aura Twarowska, director artistic al festivalului.

Ionela-Flavia FANu

„Sunt de acord să alocăm oricâţi bani ar fi 
necesari pentru izolarea termică a blocurilor!”

Francisc Boldea, primarul oraşului Lugoj
Simona ANGHEL

S-a stabilit programul 
competiţional

Federaţia Română de Volei a stabilit pro-
gramul competiţional pentru sezonul 

2016 – 2017 în divizia A1 feminin, atât pentru 
campionat, cât şi pentru Cupa României, din  8 
octombrie. În urma tragerii la sorţi, voleibalistele 
de la CSM Lugoj vor disputa primul tur împo-
triva jucătoarelor de la CS Dinamo București. 
Câștigătoarea acestei dispute, în manșă unică, va 
întâlni în turul secund, cel al sferturilor de finală, 
deținătoarea trofeului CEV Challenge Cup, CSM 
București, în întâlniri tur-retur pe 16 și 23 noiem-
brie. În aceeaşi lună va începe şi campionatul cu 
etape în 15, 19, 22 și 29 octombrie.

Graţian NEAMŢu

Sport

Reprezentanţii asociaţiilor de proprietari 
din Lugoj au avut o întâlnire la sfârşitul 

lunii trecute cu domnul primar Francisc Boldea, 
în cadrul căreia a fost prezentat „Proiectul de 
Colaborare între Asociaţiile de Proprietari şi Pri-
mărie pentru Eficienţa Energetică a Blocurilor”. 
Lucrările de anvelopare termică vor fi făcute cu 
bani alocaţi de primărie în cuantum de 15 pro-
cente, asociaţiile de proprietari vor contribui cu 
25% din sumă, iar restul de 60% vor fi Fonduri 
Europene. Au fost luate în discuţie şi modul prin 
care anumite categorii sociale, precum pensio-
narii, salariaţii cu norma de venit scăzută pe 
membru de familie, şomerii, veteranii de război 
şi alte categorii defavorizate, să beneficieze de 
reducere ori chiar de scutire la plata sumelor 
pentru izolarea blocurilor. „Primăria are alocaţi 
banii pentru acest proiect. În primă fază vom 
plăti tot noi şi procentul de 25% ce revine aso-
ciaţiilor de proprietari. Diferenţa faţă de campa-
nia anterioară de izolare termică constă în faptul 
că acum nu se va face doar pe scări de bloc, ci 
pe întreg blocul, cu acordul legal a 66% din lo-

catari. Cei care au apartamentele izolate pe cont 
propriu vor contribui probabil doar cu o anumi-
tă sumă pentru egalizarea stratului de polistiren, 
deoarece anveloparea se va face cu polistiren 
de zece centimetri. De asemenea, vor fi luate în 
calcul şi refacerea acoperişurilor construite din 
materiale improprii şi fără autorizaţiile necesare, 
precum şi schimbarea instalaţiilor de iluminare 
din scările de bloc. Eu sunt de acord să alocăm 
oricâţi bani ar fi necesari pentru acest proiect de-
osebit de important în această perioadă”, a de-
clarat Francisc Boldea. În cartierele Lugojului, 
peste 12.000 de familii locuiesc la bloc şi 7.800 
la case. Doar 30 de blocuri din oraş au beneficiat 
de izolare termică realizată cu sprijinul munici-
palităţii în anii anteriori, restul lucrărilor fiind 
făcute pe cont propriu de către proprietari.

Domnul primar Francisc Boldea, alături de spectatori
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 oaia 
de Ramna

Obiceiuri şi tradiţii 
în ziua Adormirii Maicii Domnului

Folclorul popular românesc, cu zes-
trea sa atât de bogată și cu norocul 

de a se fi păstrat, are nenumărate obiceiuri 
și tradiții la fiecare praznic.

Acesta este cazul și în ziua marii săr-
bători din 15 august, Adormirea Maicii    
Domnului. Ca în mai toate satele româneşti, 
şi la Ramna oamenii sunt păstrători de obi-
ceiuri populare şi superstiţii.

Conform tradiţiei creştin-ortodoxe, fe-
meile merg la biserică pentru a pomeni 
morţii şi a sfinţi vasele, mâncarea şi vinul 
pe care le vor da de pomană, apoi se duc la 

cimitir pentru a tămâia mormintele rudelor. De asemenea, în funcţie de 
zonă, oamenii ţin şi acum cont de obiceiurile şi de superstiţiile străvechi, 
considerând că astfel vor aduce în casele lor prosperitate, sănătate, linişte 
sufletească şi că vor ţine relele departe. În această zi se spune că e inter-
zis să îţi tunzi părul şi să-l arunci, pentru că nu o să mai crească (bărbaţii 
pot chiar să şi chelească). Este ultima zi în care se mai pot aduna plante 
de leac. Dacă în apropierea zilei Sfintei Maria înfloresc trandafirii, se zice 
că toamna va fi lungă. În ziua Adormirii Maicii Domnului se spune că 
este cel mai oportun moment pentru angajatul paznicilor la vie. Florile 
culese în această zi sfântă și așezate la icoane, se spune, au puteri tămă-
duitoare, alină durerile și protejează casa de trăsnete. Dacă vor să nu fie 
loviţi de soartă, bărbaţii nu trebuie să se scalde în apele curgătoare. Se 
spune, conform tradiției populare, că această sărbătoare, a Sântămăriei, 
se ține mai ales pentru sănătate, pentru căsătorie, pentru naștere ușoară, 
cât și pentru vindecări.

Alexandru POPESCu

Comuna Ramna este condusă de un om 
de o hărnicie și seriozitate remarcabilă, 

doamna primar Magdalena Ciurea. La ultima 
noastră vizită nu am reuşit să o întâlnim, din 
cauza problemelor provocate de inundații de 
care a trebuit să se ocupe intens, astfel că am 
revenit pe meleagurile Ramnei pentru un dialog 
și vom prezenta mai jos un crâmpei din activi-
tatea edilului comunei.

O delegație a Primăriei Ramna, condusă de 
doamna primar, a participat în zilele 25 și 26 
iulie la instruirea pe probleme administrative 
organizată la Băile Herculane de către Consiliul 
Județean Caraș-Severin.

Doamna primar ne-a vorbit despre subiecte-
le discuției, unul dintre acestea a fost mai mult 

decât util, având în vedere problemele cauzate 
de criza intemperiilor de la sfârșitul lunii iunie, 
când aparatul administrativ al comunei Ramna 
a fost foarte solicitat din cauza pagubelor foarte 
mari. 

„Am participat împreună cu doamna contabil 
și doamna secretar la instruirea organizată de 
Consiliul Județean pe probleme administrative. 
Am avut foarte mari probleme cu inundațiile 
din 28 iunie, iar oamenii sunt nemulțumiți că, 
deși s-au făcut procese verbale cu daunele de 
către angajații Primăriei, se pare că de la Gu-
vern nu se dă nimic și oamenii au avut pagube 
foarte mari. S-au discutat lucruri din diverse do-
menii de activitate, prezenți fiind reprezentanți 
de la Consiliul Județean, de la Prefectură, de 
la Cadastru, de la Poliție, de la ISU Semenic 

și alții. Au fost multe discuții utile, s-au pur-
tat și discuții individuale între primari și șefii 
de deconcentrate, în funcție de problemele din 
localitățile fiecăruia. În 28 iulie s-au primit aju-
toarele comunitare de la Uniunea Europeană 
care, din 1 august, au început să fie distribui-
te categoriilor de persoane prevăzute în lege și 
persoanelor fără venituri din Ramna”, a precizat 
doamna primar.

Participând de doi ani și în Asociația Comu-
nelor din România cu întâlniri anuale în luna 
februarie la București, domnia sa apreciază 
înființarea Asociației Primăriilor din Banatul 
Istoric drept „foarte utilă”, fiind foarte onorată 
pentru faptul că a fost aleasă în nucleul de con-
ducere al asociației proaspăt înființate la înce-
putul lunii iulie, la Coșteiu.

„Am avut foarte mari probleme cu inundaţiile!” 
Magdalena Ciurea, primarul comunei Ramna

Andrei MARIAN

Dr. Adelina MAVreA - specialist cardiolog

Doamna dr. Adelina 
Mavrea este una din-

tre fiicele satului Ramna, ple-
cată din comună și realizată 
la Timișoara. Vorbește cu 
ochii umeziți despre trecutul 
ei din frumosul sat și despre 
oamenii deosebiți cu care a 
crescut și care au influențat-o 
în cel mai bun mod.

Doamna doctor, care ar 
fi „inamicul public nr. 1”, medical vorbind, din 
punctul de vedere al unui cardiolog?

4„Inamicul public numărul 1” suntem noi 
înșine. De multe ori le spun pacienților mei că 
este mai facil să dăm vina pe alții și mai greu 
să ne privim pe noi. Medicamentele sunt ușor 
de administrat, mai greu este cu regimul de 
viață. Pe lângă asta, stresul este inamicul cel 
mai mare în patologia cardiovasculară, fiind 
extrem de periculos și prin faptul că este greu 
de gestionat. Să știți că, în acest sens, nu sunt 
cel mai bun exemplu. În cei 15 ani de profesie 
medicală am efectuat peste 700 de gărzi, ceea 

ce înseamnă doi ani de stat efectiv în clinică. 
Cum ați caracteriza serviciul dumneavoas-

tră? Ce vă motivează?
4Ce mă motivează ? Satisfacția de a-i face 

pe oameni să se simtă bine. Nu se compară 
cu nimic mulțumirea din ochiii omului când 
l-ai readus la viață după un stop cardiac sau 
atunci când, la un control medical, un pacient 
îți spune că se simte mult mai bine. Cred că 
sunt trăiri care pot fi înțelese numai de către 
cadrele medicale cu chemare, așa cum numai 
o mamă poate să înțeleagă bucuria de a fi pă-
rinte atunci când naște un copil.

Care este relația dumneavoastră cu doamna 
Magdalena Ciurea, actualmente primar al co-
munei? Cum vedeți acestă realizare a dumnea-
ei?

4Pe Magda am cunoscut-o de când eram 
copii, fiind și de vârste apropiate. De atunci o 
țin minte ca o fire ageră, activă, cu spirit de li-
der. Este foarte apropiată de oameni, deschisă 
la discuții, la nevoile oamenilor, se implică în 
probleme adevărate ale comunității. Deși era 
în plină campanie electorală, în luna mai anul 

acesta, a găsit suficient timp în a mă sprijini 
pentru a putea să particip la înmormântarea 
bunicii mele și a făcut acest lucru fără ca eu să 
i-l cer.

De când este Magda primar al comunei, 
Ramna a prins viață. S-au înmulțit activitățile 
culturale, fiind organizate o serie de manifes-
tări culturale, s-a înființat ansamblul de dan-
suri, prin care fiii comunei continuă tradițiile 
strămoșești, s-a modernizat căminul din co-
mună, dispensarul comunal, primăria, și s-a 
înființat o sală de sport. 

Rămnenților le transmit să fie mândri de 
comuna lor și să încerce să acceseze proiecte 
europene sau să investească banii câștigați 
prin străinătățuri în afaceri locale, să nu mai fie 
nevoiți să plece din sat pentru un trai mai bun. 
Să nu aștepte ajutor de la alții. 

În același timp, oricând au nevoie de ajuto-
rul meu, pot să mi-l ceară și voi încerca să-i ajut 
cu tot ce-mi stă în putere.

De când este Magda primar al comunei, Ramna a prins viaþã!

Interviu consemnat de 
Andrei MARIAN
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 oaia 
de Fãget

După preluarea 
unui nou man-

dat la conducerea ad-
ministraţiei din oraşul 
Făget, primarul Marcel 
Avram împreună cu 
consilierii locali conti-

nuă proiectele de dezvoltare începute şi se pre-
gătesc de implementarea unor lucrări noi. 

Una dintre ţintele stabilite în mandatul trecut 
şi care a ajuns la final este noua piaţă agroali-
mentară din Făget, care va putea primi produ-
cătorii din satele aflate în estul judeţului. Peri-
metrul pieţei se întinde pe o suprafaţă totală de 
peste 2000 de metri pătraţi, fiind acoperită cu 
o copertină uriaşă sub care sunt pregătite 336 

de locuri pentru desfacerea de produse. Pe o 
suprafaţă de 430 de metri pătraţi s-a construit 
şi o clădire pe două nivele, cu 22 de spaţii, în 
patru zone de expunere, în care vor fi comer-
cializate în special produse perisabile, precum 
carnea sau lactatele. Piaţa dispune şi de grupuri 
sanitare şi birouri, investiţia ridicându-se la 
valoarea de 2,1 milioane lei. „Lucrările merg 
bine, s-a dat comanda pentru stâlpi şi prelată, 
montarea se va face cât mai repede, iar piaţa 
îi poate primi pe producători în spaţiile special 
amenajate”, a declarat primarul Marcel Avram. 
Potrivit acestuia, întreaga administraţie locală 
îşi va canaliza atenţia spre lucrurile de care mai 
este nevoie în oraş, pentru ca oamenii locului 
să aibă un trai mai bun şi un oraş primitor. „Ve-
chiul consiliu a fost unul interesat în proporție 
de 99% de problemele făgețenilor și doar 1% 

de cele politice. La fel ca în anii trecuţi, îmi do-
resc ca și consiliul local nou constituit să aibă 
drept priorități nevoile oamenilor şi rezolvarea 
lor”. De altfel, edilul şi-a exprimat dorinţa ca 
administraţia să aibă un an bun cel puţin pre-
cum a fost 2015, încheiat fără datorii, cu buget 
local de peste două milioane de lei. Începutul 
acestui an a găsit Primăria Făget cu un excedent 
bugetar de peste un milion de lei, bani pe care 
primarul anunţa că intenţionează să-i redirec-
ţioneze către realizarea de parcări pe străzile 
Avram Iancu, Independenţei, Piaţa Libertăţii, 
Calea Lugojului, la Unicarm şi turnul de apă, 
cât şi în vederea asfaltării străzilor Avram Iancu, 
Traian Vuia şi a unei parcări în faţa liceului. 
Domnului primar şi consilierilor locali le urăm 
spor la treabă!

„Îmi doresc ca şi noul consiliu local să aibă drept priorităţi 
nevoile oamenilor şi rezolvarea lor!” 

Marcel Avram, primar al oraşului Făget

Ada MAxIM

Barcă şi echipament de prim-
ajutor pentru lacul Surduc

Veste bună pentru bănățenii  care 
obișnuiesc sau plănuiesc să-și petreacă 

sfârșiturile de săptămână pe lacul Surduc. 
Inspectoratul pentru Situaţii de Urgenţă 
împreună cu polițiștii și jandarmii vor asigura 
protecția celor veniți să se relaxeze, asigurând 
și acordarea de prim ajutor în caz de necesitate.

„Pentru prevenirea producerii unor situații de 
urgență, asigurarea ordinii publice, informarea 
preventivă a populației și asigurarea unui 
răspuns prompt și eficient, Inspectoratul pentru 
Situații de Urgență «Banat» al județului Timiș în 
colaborare cu Inspectoratul de Poliție Județean 
Timiș și Inspectoratul Județean de Jandarmi 
Timiș asigură, la fiecare sfârșit de săptămână 
din sezonul estival (vineri, ora 9 – duminică, 
ora 21), prezența în zona lacului Surduc a 
unei ambarcațiuni, cu echipajul aferent (dotat 
cu rucsac de prim ajutor), un echipaj auto de 
intervenție format din lucrători din cadrul 
Secției 10 Poliție Rurală Făget și un echipaj de 
jandarmi”, au anunţat reprezentanții ISU. Aceste 
echipaje mixte vor acționa în zona Surduc până 
la jumătatea lunii septembrie.

Alexandru POPESCu

Sectorul Social, Filantropic și Misionar al Arhiepiscopiei Timișoarei a organizat, spre bucuria 
beneficiarilor Centrului de zi pentru copii „Patriarh Miron Cristea” din Făget, o tabără tocmai 

în Bucovina, în perioada 10-17 iulie,  având ca scop dobândirea unor noi cunoștințe, geografice, 
istorice și religioase, precum și îmbogățirea stării duhovnicești.

Ajunși în Câmpulung Moldovenesc, timp de o săptămână, copiii au vizitat orașul, împrejurimile, 
au efectuat zilnic drumeții prin pădurile zonei, bucurându-se totodată și de peisajul minunat, dar și 
importante obiective turistice locale, precum Muzeul „Arta Lemnului” din Câmpulung Moldovenesc, 
mănăstirile Voroneț, Gura Humorului și Moldovița, mănăstiri voievodale ce păstrează și transmit de 
secole credința, tradiția și cultura românească, toate având picturi exterioare și înscrise, începând cu 
anul 1993, pe lista patrimoniului mondial UNESCO. Ele sunt unice în lume prin arhitectura lor, ce 
caracterizează epoca de glorie a Moldovei, și prin pictura lor exterioară.

„Darul oferit acestor tineri, și anume aceste zile de poveste petrecute în Bucovina, vine ca o 
încununare a muncii și a strădaniei lor pe parcursul anului școlar trecut, precum și ca o năzuință de 
mai multă muncă și stăruință în noul an școlar. Au fost clipe de bucurie și de fericire, ce s-au putut 
citi chiar pe chipul copilașilor, care au simțit poate mai mult ca niciodată dragostea, implicarea și 
purtarea de grijă ce o avem față de ei”, a spus pr. Emanuel Gafița, coordonator centru.

Aflați în grija acestui centru din cadrul Arhiepiscopiei Timișoarei se află 25 de copii din familii 
sărace sau aflați în risc de abandon școlar. Aceștia beneficiază zilnic de o masă caldă, de sprijin 
în efectuarea temelor și de meditații pentru scăderea riscului de eșec școlar. De asemenea, copiii 
beneficiază de rechizite și materiale didactice. În cadrul centrului, beneficiarii participă la activități 
de petrecere a timpului liber, de formare a deprinderilor practice și de întreținere a spațiului personal. 
De asemenea, copiii sunt încurajați să comunice în orice situație, să își exprime sentimentele, 
nemulțumirile și dorințele într-un mod constructiv, dar și să își apere drepturile prin intermediul 
comunicării cu ceilalți.

Centrul de zi 
„Patriarh Miron Cristea”, în tabără

Alexandru POPESCu

Serviciul Public de Evidență a Persoane-
lor Făget informează cetățenii despre 

procedura și actele necesare pentru cei interesați 
de acest lucru în Făget.

În acet caz, actele necesare îndeplinirii 
acestei formalități sunt cererea pentru înscrie-
rea în actul de identitate a mențiunii privind 
stabilirea reședinței, actul de identitate al soli-
citantului, chitanța care atestă plata contrava-
lorii taxei extrajudiciare de timbru la Primăria 

Făget în valoare de cinci lei, actul de identitate 
al găzduitorului și documentul cu care se face 
dovada adresei de reședință, în original și co-
pie.

În situațiile în care găzduitorul nu se poa-
te prezenta la Evidența Persoanelor Făget, 
declarația poate fi dată la un notar public, la 
misiunea diplomatică sau oficiul consular 
al României din străinătate, ori în prezența 
polițistului de la postul de poliție, pentru me-
diul rural.

Înscrierea în actul de identitate a stabilirii reşedinţei
Alexandru POPESCu

Serviciul Public pentru Evidenţa Persoanelor Făget vă informează!
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 oaia 
de Lipova

Cercul Atelierul Fanteziei, din cadrul 
Clubului Copiilor Lipova, a început 

vara în forţă, cu un nou concurs care le-a adus 
echipelor participante, pe lângă experienţele 
şi activităţile frumoase la care au luat parte, 
premii şi rezultate foarte bune, pe măsura 
talentului şi implicării de care au dat dovadă 
de fiecare  dată. 

Unul dintre concursurile acestei perioade 
din an, la care  copiii din cadrul Atelierului 
Fanteziei sunt nelipsiţi, este organizat la 
Oradea şi se desfăşoară sub denumirea de 
Concursul Naţional de Ecologie şi Protecţia 
Mediului „Floare de lotus”, în acest an 
ajungând la ediţia cu numărul XVI.

Acest concurs este cuprins în Calendarul 
Activităţ i lor Educative Naţionale ale 
Ministerului Educaţiei Naţionale şi Cercetării 
Ştiinţifice, fiind organizat de Palatul Copiilor 
şi Elevilor Oradea. Copiii lipovani alături de 
copii din alte zone ale ţării au fost invitaţi şi 

în acest an, la Oradea, în perioada 30 iunie 
– 3 iulie, pentru a-şi reprezenta cu succes 
oraşul. Elevii de la Clubul Copiilor Lipova 
au obţinut două premii I şi două premii II, şi 

elevii de la Liceul „Sever Bocu” Lipova, două 
premii I şi un premiu II, ceea ce ne-a dus în 
etapa următoare cu ambele echipaje.

La concursul de la Oradea, oraşul a 
participat cu un echipaj de la Clubul Copiilor 
Lipova şi un alt echipaj de la Liceul „Sever 
Bocu” Lipova. Ambele ehipaje s-au întors cu 
locul I.

Echipajele din Lipova au participat 
alături de alte 14 echipaje din oraşe precum: 
Botoşani, Bucureşti, Constanţa, Hârşova, 
Sibiu, Râmnicu Vâlcea, Bistriţa, Beiuş, 
Fălticeni. Pentru ca deplasarea la acest 
concurs să fie posibilă, alături de aceşti copii 
extraordinari au fost încă o dată părinţii, 
reprezentanţii Clubului Copiilor Lipova, Prof. 
Coordonator Camelia Iordache,  Prof. Tusa 
Zoltan – Director Clubul Copiilor Lipova, şi 
nu în ultimul rând Primăria Oraşului Lipova, 
căreia reprezentanţii Clubului Copiilor 
le transmit mulţumiri pentru asigurarea 
transportului şi toată susţinerea de care 
beneficiază la fiecare deplasare.

Clubul Copiilor Lipova, noi reuşite importante 

Crucea Roşie Lipova şi Compartimentul Asistenţă 
Medicală Comunitară Lipova, noi acţiuni umanitare

Organizaţia de Cruce Roşie Lipova îşi continuă seria de 
acţiuni umanitare, educative şi de ajutorare şi în acest an, 

echipa care formează organizaţia lipovană punând deja în aplicare 
o parte din aceste acţiuni prevăzute pentru anul 2016. Astfel că, 
mai multe familii cu o situaţie mai precară au avut surpriza de a 
fi vizitaţi de reprezentanţii Crucii Roşii  şi să primească diverse 
lucruri, care cu siguranţă le vor fi de folos.

Totodată, în timpul anului şcolar,  în colaborare cu 
Compartimentul Asistenţă Medicală Comunitară, au fost 
organizate acţiuni în grădiniţele şi şcolile lipovane (clasele I-IV), 
în cadrul cărora copiii cu vârste cuprinse între 3-10 ani au fost 
instruiţi ce trebuie să facă pentru a avea o igienă personală de nota 
10, cei mai curioşi dintre ei având ocazia să adreseze întrebări 
asistentului medical Radu Stepan, din cadrul Compartimentului 
Asistenţă Medicală Comunitară -  Primăria Oraşului Lipova.

Echipele de voluntari şi asistenţii medicali s-au deplasat 
şi la persoane vârstnice pentru verificarea tensiunii arteriale, a 
glicemiei, a pulsului, a bătăilor inimii şi a altor probleme sesizate. 
Acţiunile vor continua,  la fel de bine gândite şi importante pentru 
comunitate.

Asistenții medicali comunitari au 
asigurat controale   medicale de 
rutină pentru cei care au dorit

Povestea lui Peter Kleckner 
100 de ani de la naştere

Născut în urmă cu 
o sută de ani la 

Radna, Peter Kleckner, 
profesor şi muzician, a 
reprezentat una dintre 
cele mai proeminente 
personalităţi culturale 
ale oraşului Lipova. 

Studiile muzicale 
le-a făcut la Cluj, la Conservatorul „Gheorghe 
Dima”, odată cu absolvirea acestei facultăţi 
alegând să-şi pună în practică talentul şi 
profesionalismul în oraşul natal, la Lipova, fiind 
profesor de muzică pentru zeci de generaţii.

Activitatea lui Peter Kleckner în domeniul 
muzical a fost una foarte bogată şi diversificată, 
ajungând să numere o mare varietate de 
compoziţii, în special lieduri, dirijor de coruri, 
interpret la orga din incinta Mănăstirii „Maria 
Radna”, reuşind să aducă la Lipova nume mari 
ale scenei lirice precum Ion Dacian, Dorin 
Teodorescu, Arta Florescu, Nicolae Herlea şi alţi 
mari artişti ai acelor vremuri.

În perioada 11-17 iulie, la Centrul 
Cultural Județean Arad din Căsoia 

– Green House a avut loc un cantonament 
de pregătire șahistă. Au participat un număr 
de 60 de sportivi din județul Arad. Lotul de 
șah de la Clubul Sportiv „Șoimii Lipova”, 
antrenat de antrenorul Bălăceanu Florian, 
au obținut rezultate frumoase prin sportivii: 
Bancoș Ileana, Bisorca Emanuel, Lascu 
Florica, Moț Laurențiu, Moț Răzvan, Pop 
David, Pop Iulia, Pop Selina, Șupială Mihai 

și Urs Darius.
În urma concursului, Clubul Șoimii Lipova 

a obținut și Locul I prin Moț Laurențiu-
Flavius (16 ani), cel mai fair-play jucător din 
cadrul turneului.

„Felicităm toți șahiștii care au luptat 
în această întrecere a Sportului Minții și 
mulțumim Primăriei Lipova și Clubului 
Sportiv Șoimii Lipova pentru tot sprijinul 
acordat!”, a declarat instructorul de șah Florin 
Bălăceanu.

Concurs de şah 

Pagină realizată cu sprijinul domnişoarei Adela POPESCu
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Pagină realizată de Diana MIHAI

Cerneteaz, obiectiv pentru noi locuinţe

Cerneteaz, pe lângă progresele legate 
de infrastructura interioară care îl 

recomandă, a început să devină tot mai atractiv 
pe harta dezvoltării, şi nu doar prin descărcarea 
pentru autostradă, amplasarea ei fiind prevăzută 
la numai 2,5 kilometri de sat. Actualmente, aici 
locuiesc circa 1.700 de persoane, dar numărul 
de locuitori este în creştere, având în vedere 
perspectiva foarte bună pentru construirea de 
case noi și de faptul că parcelele de aici au 
dimensiuni foarte mari, de circa 3.000 - 4.000 
metri pătrați, ceea ce permite dezmembrarea 
lor, după modelul promovat de alte localități. 
Localitatea are în plus și avantajul că, pe lângă 
distanța mică de municipiu, este o oază de 
liniște, departe de poluatorii industriali, având 

ca exemplu satul de reşedinţă, Giarmata, centrul 
de comună care a făcut deja pași importanți 
în această direcție și cu siguranță acesta va 
fi urmată și de satul aparținător. De altfel, au 
început deja să apară voci şi pe forumuri care 
apreciază localităţile Giarmata şi Cerneteaz ca 
destinaţii potrivite pentru a îţi stabili domiciliul, 
dacă vrei să fii aproape de Timişoara şi să 
te şi bucuri de toate utiltăţile, evadând din 
aglomeraţia urbană: „În Cerneteaz este apă tot 
timpul. Eu cred că este un sat de viitor. În plus, 
ai trei posibilităţi să intri în oraş, depinde unde 
ai treabă… Badea Cârţan, Lipovei, Aradului, 
Mehala!”, explică unul dintre forumiştii 
interesaţi de comuna Giarmata şi viitorul ei.

„Comuna s-a schimbat în bine, se văd multe diferenţe!”
Helene Eichinger, preşedintele Asociaţiei etnicilor germani din Giarmata stabiliţi în Germania

Giarmata a fost una dintre cele mai 
mari aşezări nemţeşti din Banat şi din 

ţară. Astăzi, amintirea germanilor abia dacă 
se mai păstrează, iar comuna duce o cu totul 
altă viaţă. Prima parohie romano-catolică a 
fost atestată aici la 1335, în listele Decimelor 
Papale. Parohia a fost reîntemeiată în 1730, 
biserica actuală fiind construită în 1773. 
Patrociniul (hramul) ei este Sfântul Iosif, 
soţul Sfintei Fecioare Maria. Matriculele 
încep cu anul 1730. Tot aici ne amintim şi 
de episcopul Sebastian  Kräuter, cel care, 
timp de aproape 40 de ani i-a călăuzit pe 

catolicii din Giarmata, ca paroh al comunei. 
Cei care au plecat de pe aceste meleaguri nu 
au uitat nici biserica lor şi nici pe părintele 
lor. „Deşi m-am stabilit în Germania cu 
familia în 1982, am încercat întotdeauna 
să îl vizităm pe episcop şi se bucura să ne 
revedem. Giarmata era a doua lui casă. 
Astăzi, comuna s-a schimbat în bine, se văd 
multe diferenţe, străzile sunt făcute”, spunea, 
în cadrul unei vizite pe fostele sale meleaguri 
din Giarmata, Helene Eichinger, preşedintele 
HOG Jahrmarkt (Asociaţia etnicilor germani 
din Giarmata stabiliţi în Germania).

Din lada cu amintiri

Virgil BuNescu - primarul comunei Giarmata

La mijlocul lunii tre-
cute, în incinta „Ca-

sei Naționale” din comuna 
Coștei, a avut loc întâlni-
rea membrilor fondatori ai 
„Asociației Primăriilor din 
Banatul Istoric”. Prezent la 
întrunire, domnul ing. Virgil 
Bunescu, primarul comunei 
noastre, a achiesat, cu ama-
bilitate, la invitația noastră 

de a dialoga asupra momentului pentru „Foaia 
de Giarmata”.

Domnule primar, vă aflați, după o campanie 
electorală, în plină desfășurare de întemeiere a 
unei noi instituții. Asta dincolo de ce presupune 
munca în activitatea dumneavoastră privată. Nu 
e un efort prea mare? Și vă întreb aceasta cu gân-
dul la tinerii care obosesc privindu-i pe alții cum 
lucrează.

4Să știți că eu cunosc foarte mulți tineri care 
chiar ostenesc muncind. Pe cei la care v-ați gân-
dit dumneavoastră i-am mai întâlnit și eu, este 
adevărat, dar importanți sunt cei dintâi amintiți 
de mine, pentru ei, m-aș bucura dacă aș afla că 
sunt, dacă nu un exemplu, atunci un imbold. În 

anii de studenție am aflat, pentru prima oară, 
îndemnul lui George Enescu: „Să te odihnești 
de o muncă prin altă muncă”. Am crezut atunci 
că am întâlnit o confruntare a dualităților opu-
se, dar, odată intrat în ceea ce atunci se numea 
„câmpul muncii”, am constatat că marele nos-
tru muzician avea dreptate.

Domnule primar, nu pot totuși să nu vă întreb 
despre felul în care a decurs trecuta campanie?

4În mare parte s-a desfășurat în parametrii 
unei, hai să-i spunem, sportivități caracteristice 
țelului vizat de candidați. Dar ea s-a încheiat și 
acum primordială este dorința de a continua 
proiectele începute și de a gândi noi obiective 
pentru oamenii din Giarmata și Cerneteaz.

Asociația Primăriilor din Banatul Istoric, o 
onomastică frumoasă, dar activitatea ei îi va mo-
tiva frumusețea denumirii?

4Domnișoară, „Asociația Primăriilor din 
Banatul Istoric” răspunde, fără îndoială, unui 
deziderat de mult așteptat. În ce privește ac-
tivitatea ei, trebuie să vă amintesc un sfat chi-
nez: „Cel mai lung drum începe cu un pas mic”. 
Nimeni nu se așteaptă ca la sfârșitul acestei în-
truniri, prima de altfel, să începem construcția 
de obiective majore. Dar perspectivele care se 

pot întrezări sub egida acestei asociații sunt de 
luat în seamă. Aici nu s-au strâns șaptezeci de 
primari ca să se afle în treabă. Cu atât mai mult 
cu cât ei vin și reprezintă patru județe: Timiș, 
Caraș-Severin, Arad și Hunedoara. Este prima 
asociație de acest fel, care reprezintă o întrea-
gă regiune a unei provincii istorice: Transilvania. 
Trebuie să avem răbdare și să muncim pentru vi-
itorul ei. În timp, acestor primari care reprezintă 
nucleul fondator se vor adăuga fără îndoială și 
alții.

Cum apreciați faptul că Mitropolitul Banatului, 
Înaltpreasfințitul Ioan, se află ca președinte de 
onoare al ei? 

4Este fără îndoială o cinste. De altfel, era 
de așteptat, atâta timp cât Înaltpreasfințitul 
Părinte este și președinte de onoare al jurnalu-
lui interregional „Banatul”, aflat în slujba nou 
înființatei asociații.

Se va implica în activitatea asociației?
4Deja a și făcut-o. După întâlnirea sa cu dom-

nul Vasile Todi, am aflat că ședințele asociației, 
la sugestia Părintelui Mitropolit, se vor ține la 
Palatul Mitropolitan. Şi cu asta am spus tot.

Aici nu s-au strâns ºaptezeci de primari ca sã se afle în treabã!

Interviu realizat de 
Diana MIHAI

Domnul primar Virgil Bunescu, membru fondator al „Asociaţiei Primăriilor din Banatul Istoric”
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A fost odată la Caransebeş...
Dacă există cu adevărat o dinastie care 

să întrupeze Europa, aceea este Casa de 
Habsburg. Nu fără eforturi sau adversități umili-
toare, ei au reușit să trăiască, să-și refacă imagi-
nea, să existe din nou, să impună respect față de 
numele lor și apoi să redobândească un loc atât în 
memoria vechii Europe, cât și în noua construcție 
europeană. Ceea ce este un lucru excepțional!

Cu ani în urmă, o puștoaică înaltă – are 
1,72m – cu talie fină, este remarcată de un tâ-
năr Habsburg în cursul celebrelor Kammerbälle 
(„baluri de cameră”).

- Sisi? Puștoaica asta? Imposibil, se revoltă 
împărăteasa mamă.

- Sisi este adorabilă, o liniștește Franz.
- Dar este prea tânără, nu-i place decât na-

tura, insistă arhiducesa.
Din păcate, împăratul se comportă ca un împărat. Dragostea l-a trans-

format pe acest tânăr monarh de douăzeci și trei de ani, în doar douăzeci 
și patru de ore.

Și astfel, prima intrare a Elisabetei în viața lui va marca un act de ne-
supunere.

Dar ce importanță mai are, dacă el, „eliberat de povara tuturor 
responsabilităților, respiră și trăiește numai prin iubire”, observa Karl 
Tschuppik.

La începutul secolului trecut, împărăteasa, alintată Sisi, alături de soţul ei, 
Franz Josef, a vizitat de câteva ori Caransebeş. În 1914, pentru a eterniza 
onoarea imperială făcută orașului lor, caransebeșenii i-au ridicat o statuie 
din marmură de Ruschiţa, în mărime naturală. Una dintre puţinele exis-
tente astăzi în lume a celei care, pentru a naște un fiu, a apelat la sfaturile 
unui rabin.

Vasile TODI
Viena 21 iulie 2016

Lucrările arheologice la Castrul Roman de 
la Jupa sunt efectuate și în acest an de că-

tre arheologii Muzeului Județean de Etnografie și 
al Regimentului de Graniță din Caransebeș. Pro-

iectul a primit fonduri în valoare de 50.000 de 
lei de la Ministerul Culturii pentru continuarea 
cercetării în două locații. Prima este la Iaz, unde 
se efectuează o cercetare în partea comercială a 
sitului arheologic Tibiscum. Potrivit directorului 
muzeului caransebeșean, dr. Adrian Ardeț, este 
în analiză științifică o clădire romană din secole-
le II-IV, pe drumul care merge la Ulpia Traiana 
Sarmisegetuza. În cea de-a doua locație, la Jupa, 
se efectuează lucrări de conservare a unei clădiri 
publice din vremea romanilor, în vederea dema-
rării proiectului de restaurare a drumului Cardo 
Maximus cu lespezi, pentru ca accesul în sit să 
se facă exact pe drumul pe care se intra în anti-
chitate. Acest drum va duce la o clădire ce va fi 
reconstituită și transformată în magazin roman, 
așa cum arăta în secolul al II-lea, pentru a oferi 
coerență ruinelor.

Trecutul de sub noi
Simona RAICu

Arheologie

Jucătorul sârb Nemanja Stevanovic a sem-
nat cu clubul de volei Banatul Caransebeș, 

pentru următorul sezon competițional. Nemanja, 
jucător de 27 de ani, este secund de mână stân-
gă. Jucător complex cu o bună apărare, vine la 
Caransebeș de la cea mai bună școală de volei 
din Serbia, de la Kragujevac, pentru ca, împre-
ună cu Aivars Petrusevic, să asigure pozițiile de 
extremă ale „Banatului Caransebeș”.

Aceștia vor fi ajutați de mai tânărul bihorean 
Bogdan Nan, în vârstă de 21 de ani, un produs 
al antrenorului Rodian Achimescu, ce a ajutat 

Caransebeș pentru promovarea în Divizia A și 
menținerea la acest nivel.

„Banatul Caransebeş” se întăreşte pe extreme
Sorina COSMA

Sport

urmaşii marelui Şevcenko 
la Caransebeş

Capitala Banatului de munte, municipiul 
Caransebeș, a găzduit în ultima zi a lu-

nii lui cuptor „Festivalul cântecului și dansului 
ucrainean”. Manifestarea a debutat cu simpo-
zionul pe tema: Ucrainenii din Caraș-Severin, 
urmat de o slujbă religioasă susținută la Bise-
rica Ucraineană. Apoi, formațiile participan-

te au parcurs distanța cuprinsă între Primăria 
Municipiului Caransebeș și Casa de Cultură 
„George Suru”, unde au evoluat pe scenă an-
samblul coral „Florile Bucovinei” și grupul de 
dansatori „Primăvara” din județul Botoșani, 
grupul vocal „Vasevanca” din Ucraina, grupul 
vocal „Zadunaiska Sici” din Tulcea și „Glasu-
rile Hehostinei” din Suceava. La capătul mani-
festării, putem concluziona, fără a greși, că și 
prin această manifestare de suflet a urmașilor 
poetului național al Ucrainei, Taras Șevcenko, 
Țara Banatului e un curcubeu al prieteniei și 
înțelegerii.

Ramona ILIEŞ

La capătul ședinței legislativului caransebeșean, întrunit în 7 iulie a.c., 
domnul primar Felix Borcean i-a anunțat pe aleșii locali prezenți că 

Ministerul Sănătății a alocat fonduri consistente pentru reparații capitale 
și reabilitări la Spitalul Municipal de Urgență din Caransebeș. Este vorba 
de aproape 7,8 milioane de lei, adică aproximativ 1,8 milioane euro, bani 
care vor fi folosiți pentru reparații capitale și reabilitarea ultimelor două 
etaje, „pentru construire Bloc operator centralizat și Terapie Intensivă”.

„Am primit o veste bună de la Ministerul Sănătății, adică o primă tranșă 
de 1,8 milioane euro. Dacă vom reuși să cheltuim așa cum trebuie acești 
bani, până la finele acestui an, la anul vom primi finanțare de la minis-
ter și pentru restul spitalului, la final fiind vorba de aproape opt milioane 
de euro”, a precizat primarul Felix Borcean, răspunzând în acest fel unei 
interpelări cu privire la problemele unității medicale, lansată în plen. De 
altfel, şi consilierul PSD, Eugen Muntean, a apreciat că: „Este bine, este 
foarte frumoasă această veste, chiar este nevoie de reabilitare la spital”.

„Am primit o veste bună de la Ministerul Sănătăţii!”
Felix Borcean, primarul oraşului Caransebeş

Maria APOSTOL
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Cu toții avem nevoie la un moment dat de 
îndrumare sau cum obișnuiesc orientalii 

să spună: iluminare. Citind învățăturile unui 
catolic, convertit la budism, mi-am dat seama că 
un sfat sau o părere ne poate deschide calea spre 
noi înșine. Nu e o lecție despre religie, despre 
Dumnezeul meu sau Dumnezeul tău. Este despre 

viață și om, despre Dumnezeul nostru, al tuturor, 
despre esența de a fi om, frate între frați și copil 
al pământului-mamă.

Iată câteva dintre lecțiile unui om împlinit și 
împăcat cu sine, cu universul și cu divinitatea:

1. Am cu mine tot ceea ce am nevoie (în 
adâncurile mele se află totul).

2. Toate lucrurile trec.

3. Părerile personale separă (toți suntem 
oameni).

4. Credință este să lași viața să curgă așa cum 
este ea.

5. În fiecare dimineață renasc.
6. Îngrijorarea nu te ajută cu nimic.
7. Prietenia este forma cea mai elevată a 

iubirii.

Lecţii din Orient
Ionela-Flavia FANu

Ioan VoDiceAN - primarul comunei săvârşin

Revenim, ca de fiecare 
dată, cu mult drag la 

Săvârşin pentru a sta de vor-
bă cu domnul primar Ioan 
Vodicean, poet în grai bănă-
ţean şi om deschis dialogului 
în orice moment, fapt pentru 
care îi mulţumim pe aceas-
tă cale. Totodată, amintim 
că domnia sa face parte şi 
din comitetul de conducere a 

Asociaţiei Primăriilor din Banatul istoric, care a 
pornit la drum de curând, cu peste 50 de admi-
nistraţii locale.

Domnule primar Ioan Vodicean, pentru 
că este un eveniment recent acea întâlnire în 
care s-au pus bazele Asociaţiei Primăriilor din                   
Banatul istoric, vreau să vă întreb cum vedeţi po-
ziţia dumneavoastră în nucleul de conducere?

4Deocamdată, a fost exprimată intenția de 
a constitui această asociație, pentru că trebuie 
urmați niște pași până la a dobândi personali-
tatea juridică. A fost ales un comitet de inițiati-
vă, aș putea să îi zic, cu trei primari, fiecare din 
câte un județ. Dar urmează să ne întâlnim și să 
vedem ce e de făcut, trebuie pus la punct un 
statut, după care ne vom întâlni din nou cu toți 
primarii din arealul respectiv și apoi vom aștep-
ta ca fiecare dintre cei dintre administrațiile din 
asociație să vină cu idei și completări, legat de 
misiune, obiective.

Vorbeaţi de misiune, ce efecte credeţi că va 
avea această asociere asupra administraţiilor lo-
cale constitutive?

4 Pe viitor, desigur că atunci când există o 
asociere între mai multe unități administrative 
teritoriale, există și posibilitatea înscrierii a mai 
multor proiecte comune pentru accesarea de 

fonduri europene, guvernamentale sau la orice 
alte finanțări găsim de comun acord că sunt uti-
le desfășurării activității administrative de care 
vă vorbeam. Desigur că aceasta implică și o 
anumită activitate administrativă în cadrul aso-
ciației, implică și alocarea unor sume din partea 
fiecărei unități, pentru a se putea asigura func-
ționarea acestei asociații, sunt încă lucruri care 
trebuie discutate și puse la punct. 

Să ne întoarcem în curtea dumneavoastră, să 
spunem, la Primăria Săvârşin. Ce proiecte impor-
tante, prioritare, desfăşuraţi în această perioadă?

4Urmează să finalizăm în perioada urmă-
toare un program PNDL, program național de 
dezvoltare locală, în baza căruia avem moder-
nizarea unor străzi din localitatea Săvârșin și lo-
calitatea Toc. Cum spuneam, lucrarea se apro-
pie de finalizare și urmează să fie recepționată 
în cursul acestui an. De asemenea, pe axele de 
finanțare 6.2, 6.8., avem o serie de proiecte pe 
fonduri europene, respectiv asfaltări și moder-
nizări de drumuri, în jur de șapte kilometri, tot 
așa în Toc, în Căprioara și Hălăliș. Avem un alt 
proiect de construire a unei grădinițe, de ase-
menea pentru aceste două proiecte urmează 
să depunem, până la finele lunii, proiectele 
tehnice la Timișoara, urmând să derulăm efec-
tiv procedura de achiziție pentru încredințarea 
execuției acestora.

Cu alte cuvinte, aveţi o perioadă foarte încăr-
cată, deşi încă vorbim de vacanţa de vară.

4Da, este foarte încărcată. Aceasta este si-
tuația și nu avem ce face. Mai avem încă două 
proiecte depuse și așteptăm să primim vizita în 
teren pentru ele, respectiv extinderea și mo-
dernizarea liceului din Săvârșin, și extindere, 
modernizare și dotare a Căminului cultural din 
Toc. Şi un al cincilea proiect pe care îl avem, dar 

deocamdată nu este depus, se află doar în faza 
de finalizare a studiilor de fezabilitate, vorbesc 
de construirea unui After-school în Săvârșin.

Proiecte multe şi grele, domnule primar… Lă-
sând la o parte edilul şi ştiindu-vă poet în grai bă-
năţean, vreau să vă întreb când vă mai bucuraţi şi 
de micile plăceri, bucurii ale vieţii de artist?

4Din păcate, latura artistică a omului Ioan 
Vodicean este lăsată în plan secund și regret 
acest lucru, însă trebuie să mergem pe drumul 
pe care am pornit, pe cel pe care ni l-a încredin-
țat electoratul să facem treabă. Prin urmare, pe 
ale noastre, personale, le trecem pe planul doi. 

Dar dacă dumneavoastră mai reuşiţi să evadaţi 
din stresul cotidian în poezie, chiar şi doar cu gân-
dul, ce le recomandaţi consătenilor dumneavoas-
tră apăsaţi de griji ca balsam pentru suflet?

4Eu citesc poezie, ascult poezie, mă docu-
mentez… Este, cred, maximum cât îmi pot per-
mite la această oră. Având în vedere perioada 
tensionată pe care o traversăm cu toții, sfatul 
meu pentru fiecare este să găsească satisfac-
ție și bună dispoziție în orice lucru, oricât de 
mărunt ar fi. Trebuie să ne bucurăm de verdele 
pomilor, de cerul senin, de soare, este foarte 
important pentru noi să ne bucurăm împreună 
cu cei de acasă și să încercăm să ne ajutăm unii 
pe alții și nu să ne căutăm nod în papură și să 
ne certăm.

Sperăm ca sfatul dumneavoastră să fie urmat 
de oamenii comunei şi să îi regăsim şi mai voioşi 
la viitoarea vizită la Săvârşin, iar la final de in-
terviu vă urăm mult spor, pentru că aveţi de lu-
cru, şi să auzim de bine!

4Mulțumesc și eu asemenea, și le transmit 
tuturor toate cele bune!

Administraþia este pe primul loc, iar latura artisticã a omului Ioan Vodicean este lãsatã în plan secund!

Interviu realizat de 
Diana MIHAI

Maiestatea Sa Regina Ana a României, 
personalitate reprezentativă pentru comunitatea de la Săvârşin

Principesa Ana de Bourbon-Parma, so-
ţia regelui Mihai, a murit în 1 august, 

la vârsta de 92 de ani, la Spitalul din Morges, 
în Elveţia. Localnicii din comuna Săvârşin, 
judeţul Arad, acolo unde se află reşedinţa pre-
ferată a Familiei Regale, au primit cu tristeţe 
vestea morţii Reginei Ana, amintindu-şi, emo-
ţionaţi, de prima ocazie cu care soţia Regelui 
Mihai a mers în zonă, singură, prin anii ’90, 
şi a fost primită de o familie. „Comunitatea 

de la Săvârşin a primit cu mare tristeţe vestea 
trecerii la cele veşnice a Maiestăţii Sale Re-
gina Ana a României. A fost o personalitate 
reprezentativă pentru Familia Regală, pentru 
comunitatea de la Săvârşin. Regina este cea 
care a venit pentru prima dată după Revoluţie 
aici, fiind găzduită de către una din familiile 
din comună, familia Toma, cei care locuiesc 
în apropierea castelului regal. Desigur, cum 
spuneam anterior, toată comunitatea a primit 
cu mare tristeţe această veste”, a declarat pri-
marul comunei Săvârşin, Ioan Vodicean.

Diana MIHAI

În apropierea bradului de sărbători la castelul din Săvârșin

Veşnicia înţelepciunii
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Vasile-Adrian BoȘoschi - viceprimarul comunei remetea Mare

Venim la Remetea 
Mare să vorbim cu 

domnul viceprimar Vasile 
Boșoschi, membru fondator 
al Asociației Primăriilor din 
Banatul Istoric, alături de 
domnul primar Ilie Golubov.

Domnule viceprimar, cum 
vedeți înființarea Asociației 
Primăriilor din Banatul Isto-
ric, asociație în care sunteți și 

dumneavoastră împreună cu domnul primar mem-
bri fondatori?

4Salut această inițiativă, am fost foarte ono-
rat să particip la acest eveniment frumos orga-
nizat. Este un lucru bun că încă se încearcă să se 
păstreze valorile Banatului Istoric. Ar fi bine ca și 
copiii noștri să se bucure și să știe de importanța 
acestui eveniment.

Este un lucru benefic că s-a stabilit să existe 
acest ajutor între primării și între comunități, 
pentru că atunci când un vecin îți întinde mâna 
este de bun augur și te bucuri și, bineînțeles, la 
rândul tău, trebuie să-ți ajuți vecinul să treacă 
peste toate problemele pe care le întâmpină și 
chiar mai mult, să-l ajuți să se și dezvolte, nu nu-

mai când e la necaz, este la fel de binevenit.
Domnule Boșoschi, am înțeles că aveți activita-

te intensă în comună.
4Da, pe lângă faptul că, așa cum am spus și 

ultima dată când am vorbit, proiectele sunt în 
curs de desfășurare, ele continuă. Acum am în-
ceput o acțiune de curățenie pe raza comunei, 
am început să tăiem iarba, ducem o luptă și cu 
ambrozia.

Am făcut recent o revizie a iluminatului pu-
blic în Remetea și Ianova, am înlocuit becurile 
arse, vom începe toaletarea copacilor și intrăm 
în pregătirile pentru ruga satului, care va avea 
loc în 15 august.

Copiii vor avea corp nou de școală din septem-
brie.

4Şcoala își așteaptă recepția, vom vorbi și 
cu doamna directoare, iar când vor începe copiii 
școala vom fi pregătiți 100% să-i primim cum tre-
buie, să pornească cu dreptul în noul an școlar.

Am vorbit cu doamna directoare și am asigu-
rat-o de tot sprijinul nostru pentru orice proble-
mă apare la școala de la Remetea Mare. La fel 
am procedat și cu grădinița. Am participat și la 
grădiniță, și la școală la curățenia din curte, unde 
iarba deja crescuse mare, la fel și la biserică și în 

curtea căminului la Ianova, în curtea școlii de la 
Ianova.

Trecând peste aceste activități, dintre cele care 
ar urma care ar fi prioritare?

4Eu aș considera prioritară dotarea comu-
nei cu tehnologie de supraveghere video, pen-
tru că, dacă se va realiza acest lucru, vom putea 
începe dotarea cu mobilier stradal, cum ar fi 
coșurile, băncuțele ș.a..

Ce le transmiteți locuitorilor comunei cu oca-
zia rugii și marii sărbători de Adormirea Maicii 
Domnului?

4Le doresc multă sănătate, să dea Dumne-
zeu să fim uniți astfel încât să facem împreună 
toate proiectele benefice pentru satul nostru. 
Şi dacă din partea lor vor veni propuneri pen-
tru îmbunătățirea comunei sau orice idee care 
ne poate ajuta și poate face comuna noastră să 
prospere este bine primită și le mulțumesc pe 
această cale.

Doresc să le mulțumesc și pentru cât de bine 
am fost primiți și în Ianova și în Remetea, și au 
dovedit că sunt oameni care știu să respecte 
dacă și ei la rândul lor au fost respectați. Dar, în 
primul rând, să fim sănătoși, că atunci le putem 
face pe toate.

Am fost foarte onorat sã particip la constituirea Asociaþiei Primãriilor din Banatul Istoric!

Remetea Mare, comună aflată sub patrona-
jul Sfintei Fecioare Maria, își îndreaptă 

rugăciunile spre Maica Domnului împreună cu 
preotul comunei, Vasile Ciotău-Babuşcov.

Vorbind despre sărbătoarea Adormirii Maicii 
Domnului, părintele Vasile precizează:

„Maica Domnului este considerată în ortodo-
xie, ca venerare, după Mântuitorul și după Dum-
nezeire. Ea este considerată mai presus de sfinți, 
venerată în Biserica Ortodoxă, și sunt mai multe 
sărbători pe parcursul unui an legate de Fecioara 
Maria, Maica Mântuitorului nostru Iisus Hristos. 
Este Soborul Maicii Domnului în a doua zi de 
Crăciun, este Nașterea Maicii Domnului, Ador-
mirea Maicii Domnului și Soborul Maicii Dom-
nului în 21 noiembrie.

Credincioșii din comuna noastră, Remetea 
Mare, au primit-o ca patroană cu sute de ani în 
urmă, și Biserica poartă Hramul Maicii Domnu-
lui – 15 august. În vechime, oamenii veneau la 
biserică îmbrăcați în haine populare, purcedeau 

la Vecernie, iar după Vecernie începea hora cu 
partea distractivă a sărbătorii și totodată, la noi în 
comună, a doua zi de praznic se ieșea la cimitir.

În legătură cu Adormirea Maicii Domnu-
lui, credincioșii ar trebui să știe că apostolii au 
fost răspândiți în Europa și Asia, unii au fost 
repartizați în anumită parte a Europei să propo-

văduiască Evanghelia Mântuitorului; Ştim că Sf. 
Andrei a ajuns până la noi la Constanța, fiind 
patronul românilor. Atunci, Maica Domnului a 
rămas sub ocrotirea Sfântului evanghelist Ioan 
care i-a purtat de grijă la bătrânețe, după ce Mân-
tuitorul s-a înălțat la cer. La Adormirea Maicii 
Domnului, apostolii au venit din toate colțurile 
lumii să-i aducă un omagiu, și se spune că ea 
n-a murit, ci a fost ridicată la Ceruri, de aceea se 
spune Adormirea, nu moartea.

Cu această ocazie, le urez credincioşilor noş-
tri sărbători fericite, să vină la Sfânta Biserică 
în număr cât mai mare, să se bucure de partea 
spirituală a sărbătorii și abia după aceea de par-
tea festivă. 

În comuna noastră sunt credincioși buni. Noi, 
preoții, îi iubim. Sunt credincioși care ajută bi-
serica și care sunt alături de noi, așa cum este 
și domnul primar și domnul Titu Bojin, fostul 
Președinte al Consiliului Județean Timiş, și alți 
credincioși din localitatea noastră”.

„Credincioşii din Remetea Mare au primit-o pe Maica Domnului 
ca patroană cu sute de ani în urmă!” 

Părintele Vasile Ciotău-Babuşcov, parohul Bisericii Ortodoxe din Remetea Mare

De vorbă cu poliţiştii din Remetea

Vizitând comuna Remetea Mare, am fă-
cut o oprire la Postul de Poliție, unde 

am stat de vorbă cu doi dintre cei patru tineri 
polițiști.

Astfel, am descoperit că Remetea este o 
comună liniștită, pe raza căreia nu prea se 
desfășoară activitate infracțională. 

Totuși, deoarece este mai bine să preve-
nim problemele decât să le rezolvăm, domnii 
polițiști atenționează locuitorii comunei Re-
metea cu privire la persoanele care pretind că 

au spre vânzare diverse lucruri, de multe ori 
dovedindu-se a fi hoți. De asemenea, suntem 
avertizați să nu lăsăm persoane străine în curte 
sau în casă, indiferent de pretexte.

Dându-și interesul pentru binele oamenilor 
pe care îi au în raza de acțiune, polițiștii doresc 
să ne reamintească să încuiem poarta de acces, 
atunci când nu suntem prin zonă. Sunt mulți cei 
care fie uită, fie nu se așteaptă ca un răufăcător 
să le intre în curte, să încuie poarta dacă nu sunt 
prin preajmă, se duc în grădină, expunându-se 

astfel unor riscuri. Hoții intră, fură, iar dacă nu 
fură, observă ce ar fi de furat și vor reveni. 

Locuitorii comunei sunt sfătuiți să reclame 
orice aspect li se pare suspect, să sune la postul 
de Poliție sau la numărul de urgență 112.

Polițiștii din Remetea se bucură, pe lângă 
faptul că infracționalitatea este scăzută în co-
mună, și de sprijinul Primăriei, beneficiind de 
un post nou, construit din temelii, cu toate dotă-
rile necesare, mobilier și utilități moderne.

Pagină realizată de Andrei MARIAN
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Festivalul Tocăniţei Dumbrăviţa – 

Ediţia a IV-a

Pagină realizată de David PĂCuRARIu

Domnul primar Victor Malac, salutând consătenii

În 30 iulie, dumbrăvițenii și timișorenii 
au gustat din tocănițele preparate în câ-

teva zeci de ceaune la Festivalul tocăniței din 
Dumbrăvița, aflat la cea de-a IV-a ediție.

Evenimentul organizat de Primăria și Consi-
liul Local Dumbrăviţa, cu sprijinul acordat de 
RMS Party Consult și Asociația Artiștilor din 
partea de Vest a României în Parcul Central, a 
fost un succes, strângând lume multă din co-
mună, dar și din Timișoara în jurul celor 33 de 
echipe de bucătari participante la concurs.

Unii dintre participanți au venit tocmai din 
Serbia și din Ungaria, din localități cu care co-
muna este înfrățită și au preparat tocănița lor, 
așa cum se prepară la fiecare acasă, oferind ce-
lor prezenți și o experiență de multiculturalitate 
culinară.

Primarul, prezent la festival

Primarul Victor Malac a fost prezent la acest 
festival și a socializat cu oamenii care au ve-
nit la eveniment, strângând mâinile tuturor 
participanților, care la rândul lor l-au întâmpi-
nat cu zâmbetul pe buze și l-au îmbiat să guste 
din preparatele pregătite.

„Acest festival a început în 2012, când am 
câștigat primul meu mandat de primar datori-
tă necesității unei manifestări festive pe lângă 
Zilele Dumbrăviței, Ruga ortodoxă și Ruga 
catolică. Am dorit foarte mult această activi-
tate pentru a uni în socializare zona veche a 
localității cu zona nouă, pentru că s-au creat 
doi curenți: în zona veche sunt obișnuiți într-un 
fel, iar zona nouă în alt fel, și atunci am decis 
să îi unim și împreună să mergem mai departe, 
pentru că suntem o singură localitate. Astfel s-a 
născut acest Festival al tocăniței, care a reușit 
să atragă peste 30 de concurenți atât din Româ-
nia, cât și din Ungaria și Serbia. Am căutat să-i 
dăm o denumire românească, tocănița putându-
se face în mai multe feluri, și din legume, și 
din ciuperci, din carne de oaie, de pasăre, de 
miel, deci este foarte diversificată. Observăm 

că, aflându-se la a patra ediție, crește simțitor 
numărul participanților la concurs, și sper că 
acest festival va deveni o tradiție.

M-aș bucura din tot sufletul să fie o partici-
pare mai largă, cei din zona nouă să participe și 
ei la acest festival pentru că îl facem pentru toți 
locuitorii localității, succesul unui eveniment 
fiind dat de numărul mare de participanți, iar 
prin aceasta socializăm mai bine, atât la spec-
tacole și evenimente precum acesta, dar și la 
greu, atunci când cel de lângă noi întâmpină 
probleme sau dificultăți în viață.

Cu această ocazie doresc să le reamintesc 
dumbrăvițenilor că, la sfârșitul lunii august, 
avem alt eveniment, Zilele Dumbrăviței, care se 
desfășoară pe o perioadă de trei zile, cu invitați, 
la fel ca la acest festival, din Ungaria și Serbia 
cu delegațiile politice, primari și viceprimari, 
deoarece acum au venit consilierii și oamenii 
care se pricep la a pregăti tocănița. Atunci vom 

avea și ședința festivă, fiecare dintre invitați 
vor lua cuvântul, astfel asigurând schimbul de 
experiență, idei de proiecte și spectacole. Îi in-
vităm pe toți cei care vor să participe la astfel 
de manifestări să fie alături de noi, pentru că 
nu avem decât de câștigat cu toții”, a detaliat 
primarul comunei Dumbrăvița, Victor Malac.

un program artistic de calitate

Succesul și buna organizare a evenimentului 
a fost vizibilă și prin voia bună care putea fi citi-
tă pe fețele oamenilor veniți la festival. Progra-
mul artistic a fost realizat de către Ansamblul 
„Gospodinele” din Dumbrăvița, Ansamblul de 
Dansuri Populare „Dumbrăvițeana”, Ansam-
blul „Pusta Banatului” împreună cu soliştii 
Dolores Dongea, Adriana Coste, Adrian Ciote, 
Maria Bratiș și Ileana Horhoianu.

Muzica ușoară nu a lipsit, absolventele 
Școlii Populare de Artă din Timișoara din ca-
drul Centrului de Cultură și Artă al județului 
Timiș la clasa profesorului Marc Antoniu, clasa 

de muzică ușoară (pop-rock), Daiana Niculcea, 
Raluca Milin și Iasmina Chițescu au contribuit   
admirabil la atmosfera de sărbătoare a acelei 
seri de sâmbătă. Printre soliști s-a numărat și 
Laura Alexandra Gârbovan, solistă care a co-
laborat cu celebrul compozitor și artist Ma-
rius Moga, interpretând împreună cu Aurelian 
Temișan coloana sonoră a filmului Revederea, 
iar ritmurile muzicale au fost asigurate de către 
DJ Sean Norvis și KP London din Canada.

„Ne place Festivalul tocăniței și încercăm 
să venim în fiecare an. Anul trecut nu am putut 
veni, dar anul acesta ne-a prins acasă și am venit 
să gustăm și noi ce au pregătit bucătarii. Ade-
vărul este că suntem și puțin gurmanzi, dar și 
tocănițele pe care le-am gustat sunt foarte bune, 
mai devreme am mâncat o a doua porție de la 
domnii din Ungaria și trebuie să spun că mi se 
pare cea mai bună. Felicit Primăria pentru idee 
și pentru organizare. Au creat un eveniment cu 
de toate, și cu muzică, și cu mâncare și cu dan-
suri. Bravo!”, a apreciat Florin din Timișoara, 
care încearcă să vină cu soția în fiecare an la 
Festivalul tocăniței de la Dumbrăvița. 

După ce toată ziua au îndurat căldura soa-
relui, dar mai ales a focului de sub ceaune, 
participanții la concursul organizat au fost 
jurizați și s-a trasat clasamentul celor mai gus-
toase tocănițe, dar și câștigătorii celor trei pre-
mii speciale pregătite de organizatori.

Astfel, pe primul loc s-a clasat domnul    
Daniel Gicu, pe locul al doilea a fost echipa 
din Torda (Serbia), iar locul al treilea a fost 
ocupat de domnul Levente Raduly.

Premiile speciale au fost acordate lui         
Daniel Dragomir din echipa De Janos, Mihaela 
Gos din Dumbrăvița și lui Zoltan Mihaly.

„Mă bucur că domnul Gicu a câștigat pentru 
că am mâncat tocăniță de la dânsul și mi-a plă-
cut și mie foarte mult. Mulțumim domnului pri-
mar pentru că ne-a oferit acest festival și vom 
veni în fiecare an cu mic, cu mare să gustăm 
din bunătățile pregătite aici”, a apreciat doam-
na Florica din Dumbrăvița.
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Zilele de 20 și 21 iulie au fost la Moșnița 
Nouă importante ocazii de rugăciune și 

sărbătoare. Biserica Ortodoxă din localitate pur-
tând Hramul Sf. Ilie Tesviteanul, moșnițenii s-au 
adunat la biserică pentru a-i închina rugăciuni și 
cereri de iertare a păcatelor. Totodată, în 20 iulie a 
fost și prima zi de Rugă, importante personalități 
și renumiți artiști făcându-și apariția în această zi 
binecuvântată cu vreme frumoasă, chiar dacă am 
fost obișnuiți ca în ziua Sfântului Ilie să așteptăm 
ploaie sau vreme mohorâtă.

Amfitrion pentru prima dată la rugă, fiind la 
primul său mandat de edil, domnul primar Florin 
Bucur, tânăr, cu planuri mari, energie pozitivă și 
zâmbetul pe buze, a fost prezent la slujba de la bi-
serică, mai apoi luând cuvântul, pe scenă, pentru a 
deschide festivitatea prilejuită de Ruga comunei.

Sfântul Ilie, prăznuit de moşniţeni 
împreună cu Mitropolitul Banatului

În această zi deosebită, parohia din Moșnița a 
avut parte de o mare bucurie și onoare, bucurân-
du-se de prezența și cuvintele sfinte și de suflet 
adresate de Î.P.S.S. Mitropolitul Banatului, care, 
cu bunăvoință și drag, a venit să participe la slujbă 
și să binecuvânteze pe cei prezenți. Î.P.S.S. Ioan a 
fost primit cu mare pompă, conform datinii stră-
bune, copii îmbrăcați în straie populare oferind 
oaspetelui pâine cu sare. După cuvântul de bun ve-
nit rostit de protopop, clerul și poporul au intrat în 
biserica parohială unde s-a săvârșit acatistul Sfân-
tului Prooroc Ilie Tesviteanul, ocrotitorul bisericii. 
În încheiere s-au făcut rugăciuni pentru ctitorii 
bisericii, pentru credincioșii parohiei și pentru toți 
preoții care au ostenit de-a lungul anilor în această 
parohie. Tot atunci au fost binecuvântate prinoa-
sele de poame aduse de enoriași în cinstea praz-
nicului, acestea fiind împărțite celor de față la fi-
nalul slujbei. După otpustul acatistului, Chiriarhul 
Banatului a rostit un cuvânt de învățătură în care 
a evocat viața și activitatea Sfântului Ilie Tesvi-
teanul, unul dintre cei mai cunoscuți și populari 
prooroci pe care îi regăsim în paginile Vechiului 
Testament. Dincolo de datele biografice, Ierarhul a 
subliniat specificul misiunii proorocești a Sfântu-
lui Ilie în vremuri grele pentru poporul ales, când 
regii care-l ocârmuiau abătuseră poporul de la cin-
stirea adevăratului Dumnezeu spre închinare la 
idoli. În acest sens, a făcut o paralelă între Sfântul 
Ioan Botezătorul și Înaintemergătorul Domnului, 
ultimul profet al Legii Vechi, și Sfântul Ilie, care 
este socotit de către Biserică Înaintemergătorul ce-
lei de a doua veniri a lui Mesia. Înaltpreafinția Sa 
a subliniat și modul suprafiresc în care proorocul 
Ilie și-a încheiat viața pământească, fiind înălțat cu 

trupul la cer într-un car de foc nematerial; pilda 
încheierii vieții Sfântului Prooroc fiind și pentru 
creștini un îndemn de a se înălța cu inima la cer, 
prin focul nematerial al rugăciunii.

La final, Înaltpreasfinția Sa a binecuvântat pe 
cei prezenți și a oferit iconițe cu sfântul prăznuit 
credincioșilor.

Deosebita slujbă de sfințire a rugii cu prilejul 
Hramului Bisericii Ortodoxe din Moşniţa Nouă- 
Sfântul Prooroc Ilie a fost încheiată de cuvinte-
le Mitropolitului Ioan: „Astăzi ne reamintim de 
marele prooroc Ilie și de strămoșii noștri care au 
fondat această comună. Prăznuim ridicarea la cer 
a Sfântului Prooroc Ilie într-un car de foc, aceasta fi-
ind una din marile minuni ale lui Dumnezeu. Sfântul 
Ilie a fost ridicat la Cer acum 3121 de ani, cu 895 de 
ani înainte de venirea pe lume a Domnului Nostru     
Iisus Hristos”, a rostit printre altele Mitropolitul 
Ioan.

Discursul primarului Florin Bucur 
a inaugurat ruga comunei

Deschiderea rugii a fost marcată de tânărul pri-
mar, care a luat cuvântul la microfon și s-a adresat 
locuitorilor comunei pe care o conduce:

„Vreau să mulțumesc Consiliului Local pen-
tru că a făcut posibil ca această sărbătoare să se 
desfășoare în condițiile pe care le vedeți. Vreau 

să mulțumesc Administrației comunei Moșnița 
Nouă pentru interesul pe care și l-a dat ca aceas-
tă sărbătoare să se manifeste așa frumos, vreau 
să mulțumesc Asociației ProMoșnița pentru im-
plicarea ei în acest eveniment și tuturor celor 
care ați participat pentru ca acest eveniment să se 
desfășoare în condițiile cele mai bune. Vă doresc 
distracție plăcută, să vă dea Dumnezeu sănătate, să 
aveți parte de mult bine, de multă înțelepciune și să 
fiți îngăduitori cu noi, Administrația, pentru că vă 
asigur că vom face totul pentru binele cetățenilor 
comunei”, a cuvântat domnul primar Florin Bucur, 
în deschiderea rugii.

Veselie la Moşniţa 
Locuitorii și cei care au venit din Timișoara sau 

alte localități au avut ocazia să urmărească în prima 
zi un spectacol dintre cele mai reușite. Ansamblul 
„Moșnițeana” și Ansamblul „Cununa Banatului” 
din Ghiroda au pășit în fața orchestrei și au urmat, în 
pași de dans, ritmurile muzicii populare bănățene, 
un deliciu pentru ochii și urechile spectatorilor. 

Chiar dacă arta dansului de nivel profesionist 
a întrecut așteptările, nici vocile nu s-au lăsat mai 
prejos, nume mari precum Tinu Vereşezan, care a 
urcat pe scenă și a oferit un spectacol muzical fol-

cloric de ținut minte.
În cea de-a doua zi, organizatorii, Primăria co-

munei Moșnița Nouă și Asociația ProMoșnița,  au 
oferit un program mai variat pentru evenimentul 
rugii în Banat.

Astfel, trupa de teatru „Degetu` Mic” a susținut 
o reprezentație de teatru interactiv dedicată copii-
lor și intitulată „Albă-ca-Zăpada și mai mulți pi-
tici”, stilul muzical a fost de asemenea variat, cvar-
tetul de coarde „Music Age” purtând participanții 
în lumea minunată a lumii clasice. Aceste acorduri 
line și delicate ale cvartetului au fost urmate de 
tobele și chitarele lui Lucial Oros și trupei Pseu-
donym care au cântat muzică pop-rock live.

Trecând prin diversele activități amintite mai 
sus dedicate celor mici și părinților, și după con-
trastul muzical dinspre clasic înspre pop-rock, ul-
tima seară a rugii s-ar putea descrie ca fiind „elec-
trizată” prin performanța celor de la Sean Norvis 
& MC Steliano.

Primarul, despre Ruga comunei 
Moşniţa Nouă

Discutând despre fastuosul eveniment cu re-
dactorii Jurnalului Banatul, domnul primar a pre-
cizat următoarele:

„Este prima mea rugă, mă bucur mult că am 
reușit să ajung pe poziția de „primul om al comu-
nei”, să spun așa, și mulțumesc cetățenilor pentru 
aceasta, pentru că au făcut această alegere. Cu 
siguranță, voi încerca să nu-i dezamăgesc. Am 
avut astăzi bucuria să avem printre noi pe Înalt 
Preasfinția Sa Mitropolitul Ioan, care ne-a făcut o 
mare bucurie. Pentru mine a fost o minune că a 
venit chiar în primul an de mandat, bineînțeles la 
invitația părintelui Gâță, cu care pot spune că am o 
colaborare foarte bună și îl stimez, apreciez și res-
pect foarte mult, probabil că și de aceea, existând 
acest respect între noi, a și făcut acest pas de a-l 
invita pe Mitropolit în acest an la sărbătorirea Hra-
mului. Ne-am ocupat împreună cu Administrația 
locală ca această rugă să iasă foarte bine, ne-am de-
dicat total acestui eveniment. Am adus formații de 
muzică bună, îl avem pe domnul Tinu Vereșezan, 
pe doamna Ianculovici, nume frumoase în muzica 
populară. Avem și a doua zi de rugă, ceea ce nu 
s-a mai făcut de mult la Moșnița, este o zi de rugă 
alfel, cum i-am spus noi. Avem teatru pentru co-
pii, avem filarmonica, avem clovni pentru copii, 
avem un band de muzică live ușoară, avem DJ, 
avem MC (n.r. maestru de ceremonii). Este o rugă 
pe cinste! Am reușit să o facem cu un buget destul 
de mic, le mulțumesc tuturor celor implicați și îmi 
doresc din ce în ce mai multe evenimente culturale 
pe raza localității noastre, pentru că asta înseamnă 
promovarea localității Moșnița Nouă.”

Hramul Sfântul Ilie şi Ruga comunei Moşniţa Nouă

Domnul primar Florin Bucur îl întâmpină cu pâine 
și sare pe Președintele de Onoare al jurnalului nostru, 

Înaltpreasfinția Sa Ioan
Pagină realizată de Andrei MARIAN
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Pagină realizată cu sprijinul doamnei director Camelia FOGAŞ

un nou început
 la Biserica ortodoxă din Voiteg

În duminica din 24 iulie, Biserica Or-
todoxă „Sf. Gheorghe” din Voiteg a 

adunat un număr mare de credincioși, care au 
participat la un dublu eveniment: pensionarea 
părintelui George Ioan Zaharia și numirea ca 
preot – paroh a părintelui Drăgan Giorgiev, ab-
solvent al Facultății de teologie ortodoxă din 
Timișoara, care a păstorit timp de opt ani de 
zile la Biserica „Adormirii Maicii Domnului” 
din Ferendia.

La Sfânta Liturghie a participat părintele pro-
topop Ioan Prisăcean, dar și primarul localității 
Voiteg, domnul dr. Tudor Marinescu. Noul pre-
ot a fost întâmpinat cu gânduri bune de către 
enoriașii bisericii și cu multă căldură sufleteas-
că de către domnul primar. Noul nostru părinte 
are un chip deschis și o privire candidă. Un om 
care așează între domnia sa și credincioși cur-
cubeul unei amabilități ce place mult.

În cuvântul său de început, Preacucernicul 
Părinte Drăgan Giorgiev a spus: „Am găsit aici, 
la Voiteg, o parohie cu oameni credincioși. Da-
toria mea este să mă rog pentru ei, să-i întă-
resc în credința ortodoxă, să preiau și să păstrez 
tradiția sfântă de slujire a Domnului. Doresc să 
fiu un bun prieten al tuturor creștinilor, un pă-
rinte sufletesc, îndrumător, sfătuitor, măngâie-
tor, ajutător și luminător pentru toți oamenii din 
parohia pe care o păstoresc”. 

În luarea sa de cuvânt, domnul profesor Iosif 
Circa, referindu-se la noul preot, a spus:

„Cu o vădită şi afişată plăcere, oricând se 
iveşte prilejul, îmi exprim gândurile şi trăirile 
referitoare la bunul şi dragul nostru preot, omul 
care rămâne un model de ţinută religioasă faţă 
de întreaga suflare rurală din Ferendia. Tânărul 
nostru preot s-a integrat exemplar în dimensiu-
nea duhovnicească a credincioşilor din parohie 
şi a semănat doar înţelegere, răbdare şi bunătate 
pe ogorul credinţei. Dar, mai ales, a semănat cu 

prisosinţă grăuntele dragostei între semeni, ier-
tând şi rugându-se pentru iertarea unor răutăţi 
sporadice, influenţate de îndoielnica credinţă a 
unor mireni.

Preacucernicia Sa a organizat, fiind sprijinit 
de obştea creştină, repararea şi înfrumuseţarea 
lăcaşului de cult, s-a zbătut şi a câştigat ce-i 
mai important: inimile creştine ale sătenilor 
care preţuiesc şi mai mult acum evlavia sfântă 
a parohului şi a familiei sale exemplare - d-na 
preoteasă şi cei doi copilaşi minunaţi, fii ai 
acestui sătuc, cu toţii îndrăgiţi de toată suflarea 
aşezării”.

Cuvântul de suflet al domnului profesor a 
fost însoțit și de minunatele catrene învăluite 
de un creştinesc fior: 

Pãrintelui nostru drag! 

Să nu uiţi de noi, părinte,
Să ne ai mereu în gând,
Ţi-om auzi de-acum-nainte
Doar glasu-ţi îngeresc cântând.

Am fost şi buni, am fost şi răi,
Neascultându-te întruna,
Am fost însă copiii tăi
Iertaţi întotdeauna.

Şi chipu-ţi drag va stărui
În mintea celor mult iubiţi,
Dar ştim că tot vei mai veni,
Să-ţi vezi mirenii părăsiţi.

Să nu ne uiţi, iubit părinte,
Că nici noi nu vom uita,
În suflet să ne ai şi-n minte,
Că şi noi te vom avea.

Drum bun şi-acelaşi har
Să te-nsoţească unde pleci,
Ne-ai păstorit cu sfântu-ţi dar,
Sfinţit să fii acum şi-n veci!

Și pentru că la Voiteg recunoștința este la ea 
acasă, este momentul să vorbim și despre pă-
rintele nostru, George Ioan Zaharia, cel pe care 
noi, voitegenii, l-am întâlnit timp de 39 de ani 
în comuniunea rugăciunii, la toate slujbele din 
Biserica ortodoxă din Voiteg, având plăcerea să 
gustăm din bucuriile Sfintelor Liturghii sau a 
unor acte de milostenie.

Preacucernicul părinte a slujit școala 16 ani 
de zile. Era blând cu copiii, smerit și iertător. 
Caracterul domniei sale generos nu i-a permis 
niciodată să recurgă la sentimente inferioare, la 
instincte brutale. Mereu cu fruntea descrețită, cu 
privirea blândă și prietenoasă, cu vorba dulce și 
tacticoasă. Fără să dojenească cu asprime, ci să 
mustre cu blândețe, i-a tratat pe toți credincioșii 
în unicitatea și individualitatea persoanei lor. În 
ciuda tuturor încercărilor și obstacolelor care 
s-au interpus în calea sa, preotul George Ioan 
Zaharia a rămas mereu aceeași călăuză opti-
mistă și încrezătoare în ajutorul lui Dumne-
zeu. Acesta este părintele George Ioan Zaharia, 
căruia noi, comunitatea creștină din Voiteg, îi 
mulțumim și îi dorim multă sănătate, ani mulți 
și frumoși alături de cei dragi.

Iar părintelui Georgiev Drăgan îi dorim 
înțelepciunea de a pătrunde în labirintul sufle-
tului omenesc și tactul pastoral atât de necesar 
în arta de a conduce sufletele cu răbdare. 

Îl asigurăm de sprijinul nostru necondiționat 
în tot ceea ce întreprinde în Biserica și comuni-
tatea noastră creștină.

Convinși fiind că și pe noul părinte îl vom 
regăsi în vorbele lui Lamartine: „Preotul este 
un Om care știe toate, care are dreptul de a spu-
ne toate și al cărui cuvânt cade de sus asupra 
inteligențelor și asupra inimilor cu autorita-
tea unei misiuni dumnezeiești”, îl primim și îl 
îmbrățișăm cu dragoste fiască.
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eleonora ȘtirBu - șeful serviului social recaș

Serviciul Public de 
Asistenţă Socială Re-

caş deserveşte comunitatea 
Recaş şi satele aparţinătoa-
re Herneacova, Izvin, Bazoş, 
Petrovaselo, Stanciova şi 
Nadăş (în curs de repopula-
re), cu o populaţie totală de 
aproximativ 9000 de locui-
tori. Șeful Serviciului Social 
este doamna Eleonora Știrbu, 

care, cu o vastă experiență în administrația pu-
blică locală, conduce acest departament de aju-
torare a cetățenilor orașului și nu numai.

Doamna Știrbu, de cât timp vă ocupați de Ser-
viciul Social?

4De 22 de ani. Eu l-am înființat pe când 
eram referent la relațiile cu publicul. A apărut 
acea lege a ajutorului social în 1995, prin care 
era necesară existența unui post de asistent 
social. Am plecat de la ideea de asistență soci-
ală și am ajuns la un serviciu acreditat conform 
legii. 

Ce fel de activități desfășurați în cadrul servi-
ciului pe care îl conduceți?

4Activitatea serviciului de asistență socia-
lă se împarte în trei componente. E vorba de 
partea de beneficii de asistență socială, compo-
nenta servicii de asistență socială și mai avem 
o componentă nouă, servicii medico-sociale, 
doar că medicul social deservește partea de 
servicii medicale în cadrul liceului, pentru copi-
ii din liceu, undeva la 850 de copii. Avem elevi 
din cadrul liceului și ne gândim chiar la a dez-
volta acest serviciu și a înființa un post de asis-
tent medical comunitar. De fapt, acesta a fost 
înființat, doar că mai trebuie să organizăm con-
cursul și atunci va deservi și tot ce înseamnă 
situații de risc medico-sociale din comunitate.

Câte persoane lucrează în acest serviciu al 
Primăriei?

4Suntem angajate cinci persoane. Eu sunt 
șeful serviciului, avem două colege responsa-
bile pe partea de beneficii de asistență socia-
lă, acel asistent medical al școlii și, precum am 
spus, organizăm concurs pentru asistentul me-

dical-comunitar. 
Ce activitate ar ocupa cel mai mult timp?
4Partea de beneficii de asistență socială 

ocupă cel mai mult timp fizic. În această situație 
se pune foarte mult accent pe tot ce înseamnă 
beneficii de asistență socială, astfel pierzându-
se ideea de servicii de asistență socială, adică 
pur și simplu să ajuți omul să se descurce, doar 
că și politicile sociale din ultimii ani au pus ac-
cent pe ceea ce înseamnă prestații sociale.

Aveți proiecte cu finanțare externă? Ați putea 
să ne oferiți un exemplu?

4În cadrul serviciului avem un proiect 
finanțat de Banca de Dezvoltare a Consiliului 
Europei, contract încheiat în urmă cu doi ani, 
acum fiind în faza de implementare. Sperăm 
ca, până la sfârșitul anului, acel centru de zi să 
funcționeze. El se adresează categoriilor defa-
vorizate, în special copiilor proveniți din familii-
le defavorizate, cu risc social.

Am plecat de la ideea de asistenþã socialã ºi am ajuns la un serviciu acreditat conform legii!

Interviu consemnat de 
Andrei MARIAN

Primăria orașului 
Recaș a făcut pu-

blic programul de dis-
tribuire al alimentelor 
primite prin Programul 
P.O.A.D., finanțat de Uni-
unea Europeană.

Pentru cei cu domici-
liul în Recaș, pachetele 
se vor distribui în incinta 
Primăriei Recaș conform 

următorului program:
Luni-Joi: 8-16
Vineri: 8-14
Reprezentanții Primăriei roagă insistent pe cei 

vizați ca, atunci când se prezintă pentru ridicarea 
pachetelor, să aibă pregătite copiile xerox ale do-
cumentelor obligatorii.

Cu mențiunea că este foarte important ca docu-
mentele să fie valabile la data distribuiției, iar talo-
nul de pensie poate fi și cel aferent lunii anterioare 
distribuției, prezentăm mai jos actele necesare:

- Beneficiarii de ajutor social legea 416/2001:  
cartea de identitate și dispoziția primarului (copie 
xerox)

- Familiile beneficiare de alocație susținere fa-
milie acordate în baza legii 277/2010: cartea de 
identitate și dispoziția primarului (copie xerox)

- Șomerii care beneficiază în condițiile legii 
nr. 76/2002 privind sistemul asigurărilor pentru 
șomaj: carnetul de șomer vizat la zi și mandatul 
poștal (copie xerox)

- Pensionarii sistemului public de pensii ale că-
ror drepturi obținute din pensie sau după caz din 
pensii cumulate sunt de până la 450 lei/lună inclu-
siv: cartea de identitate și cuponul de pensie (copie 
xerox)

- Persoanele beneficiare ale prevederilor legii 
nr. 49/1991, privind acordarea de indemnizație și 
sporuri invalizilor veteranilor și văduvelor de răz-
boi: cartea de identitate și carnetul de veteran de 
război + cupon (copie xerox)

- Persoanele cu handicap grav și accentuat, 
adulți și copii care beneficiază de îngrijire în servi-
ciile sociale: certificatul de grad de handicap grav 
sau accentuat (valabil) și cartea de identitate (copie 
xerox)

- Persoane fără venituri sau ale căror venituri 
nete lunare realizate sunt de până la 450 lei/lună/
persoană, inclusiv și nu se încadrează în niciuna 
dintre categoriile prevăzute, stabilite prin dispoziția 
primarului: dispoziția primarului având anexată fie 
angheta socială, fie adeverința eliberată de Direcția 
Generală a Finanțelor Publice, fie documentul care 
atestă înscrierea în evidența serviciului public de 
asistență socială.

A început distribuirea alimentelor de la u.E.
Alexandru POPESCu

Prin intermediul Jurnalului Banatul, dar și 
direct, Poliția Locală Recaș îi roagă pe lo-

cuitori să-și ducă la îndeplinire sarcinile cetățenești, 
referindu-se la curățenie, la iarba tăiată, să aibă grijă 
ca, în zilele acestea fierbinți și în perioadele ploioase, 
rigolele să fie decolmatate. Aceasta pentru că au fost 
semnalate în Izvin două curți inundate timp de câteva 
ore din cauza șanțurilor și a canalelor nedecolmatate, 
necurățate de mizerii, frunze, crengi sau aluviuni. Nu 
a fost ceva grav, dar, dacă ar fi fost curățat canalul, 

această situație nu ar mai fi avut loc. 
Vor veni perioadele de curățare a grădinilor. Poliția Locală roagă locuitorii 

din Recaș și din satele aparținătoare să evite a da foc la resturile menajere, 
paie, buruieni etc.

Șeful serviciului de Poliție Locală Recaș, domnul inspector Dorin Adrian 
Berzescu, consideră că Poliția Locală este un partener al cetățeanului, aflân-
du-se în slujba acestuia, nu un aparat de represiune. 

Printre activitățile desfășurate de Poliția Locală amintim întreținerea și 
paza domeniului public, păstrarea liniștii și ordinii publice, protecția mediu-
lui. Poliția Locală are atribuţii și în domeniul activităților comerciale, în cel al 
disciplinei în construcții sau al afișajului stradal ș.a.

Mesajul Poliţiei Locale Recaş pentru cetăţeni!
Andrei MARIAN

Cu 15 zile înainte de expirarea cărții de identitate trebuie să solicităm 
una nouă, se arată într-un comunicat de presă al Serviciului de 

evidență a persoanelor Recaș.
Mai mult, câți dintre noi știam că ne este permisă solicitarea unei noi 

cărți de identitate cu 180 de zile înainte de data de expirare a acesteia? Este 
adevărat. 

Termenele de valabilitate ale C.I. sunt de: patru ani pentru persoanele 
cu vârste cuprinse între 14-18 ani, șapte ani pentru persoanele cu vârste 
cuprinse între 18-25 de ani, zece ani pentru persoanele care au împlinit 25 
de ani și 60 de ani pentru persoanele care au împlinit 55 de ani.

Există situații în care cetățenii sunt obligați să solicite o nouă carte de 
identitate. Aceste situații sunt: la expirarea actului de identitate, dacă s-a 
modificat numele sau prenumele titularului, prenumele părinților, în ca-
zul schimbării domiciliului, în cazul schimbării denumirii sau a rangului 
localităților și străzilor, al renumerotării imobilelor sau rearondării aces-
tora, al înființării localităților sau străzilor, în cazul atribuirii unui nou cod 
numeric personal, în cazul deteriorării actului de identitate, în cazul pier-
derii, furtului sau distrugerii actului de identitate, când fotografia nu mai 
corespunde cu fizionomia titularului, în cazul anulării actului, în cazul pre-
schimbării buletinelor de identitate.

SPCLEP Recaş ne informează!
Alexandru POPESCu
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Acţiunile şi pro-
iectele pe care 

le-a întreprins în ultimii 
ani la Deta au arătat că 
domnul primar Petru 
Roman este un adept al 
atragerii fondurilor euro-
pene. Staţia de epurare, 
iluminatul arhitectural al 
Bisericii Ortodoxe Ro-

mâne Deta, al Bisericii Catolice Deta, al Bise-
ricii Ortodoxe Opatiţa şi al Turnului Pompieri-

lor, şi realizarea unui parc industrial – sunt doar 
câteva dintre proiectele finanţate astfel. Secretul 
succesului în timp de criză economică este atra-
gerea de fonduri europene, consideră edilul ora-
şului. „Am spus întotdeauna că succesul repre-
zintă rezultatul unei munci de echipă. Nu există 
oameni providențiali sau oameni care le știu pe 
toate. Importantă este echipa și buna funcționare 
a acesteia. Pot să spun, fără teama de a greși, 
că am reușit să fac mai multe astfel de echipe, 
iar atunci când rezultatele încep să se vadă, nu 
pot decât să mă bucur. O astfel de echipă de 

succes este cea care se ocupă de fondurile eu-
ropene. Avem aici oameni bine pregătiți, serioși 
și integri care, pas cu pas, au reușit să obțină 
performanțe notabile. Efortul și munca acestor 
oameni au adus la Deta și în comunele din apro-
piere câteva zeci de milioane de euro, atât pentru 
administrațiile locale, cât și pentru zona priva-
tă, deci în final în beneficiul cetățenilor. Este o 
performanță care trebuie remarcată, încurajată și 
sprijinită pe viitor. Avem o echipă de succes care 
merge pe un drum bun și trebuie să ne mândrim 
cu acest lucru”, spune primarul Petru Roman.

„Succesul reprezintă rezultatul unei munci de echipă!” 
Petru Roman, primarul oraşului Deta

Având în vedere inadvertenţele apărute 
pe reţeaua de socializare Facebook cu 

privire la sensul giratoriu din intersecţia străzii 
Victoriei cu strada Mihai Eminescu, facem 
următoarele precizări:

Ideea sensurilor giratorii în oraş a fost 
sugerată de către un consultant german, ce şi-a 
desfăşurat activitatea în Deta, în cadrul unui 
proiect european, SES, finanţat de Guvernul 
german, care avea ca scop dezvoltarea localităţii. 
Astfel, pentru anul 2015, ne-am propus 
amenajarea a două sensuri giratorii, fiind puse în 
dezbatere publică cu ocazia discutării bugetului 
de venituri şi cheltuieli pe anul 2015. Primarul a 
expus lucrările propuse să fie executate în 2015, 
inclusiv cele două sensuri giratorii în intersecţia 
străzii Victoriei cu str. M. Eminescu, respectiv 
în intersecţia străzilor Victoriei cu Tg. Mare. 
Nici o persoană care a participat la această 
dezbatere publică nu a avut vreo obiecţie sau un 

comentariu cu privire la aceste investiţii.
În cadrul şedinţei ordinare din 10 februarie 

2015, primarul oraşului Deta a supus dezbaterii 
Consiliului local propunerea sa de buget, fiind 
cuprinse şi fonduri pentru cele două sensuri 
giratorii. Toţi consilierii locali, cu excepţia 
domnului Jinaru Ion, au votat pentru aprobarea 
bugetului local, cu lucrările prevăzute a fi 
realizate.

În 30 iunie 2015, s-a aprobat de către 
Consiliul local, cu unanimitate de voturi, studiul 
de fezabilitate.

În septembrie 2015, are loc achiziţia 
lucrării, solicitându-se oferte de la SC Drumuri 
Municipale SA Timişoara, SC Nimb SA şi SC 
Group DCM. În urma selecţiei ofertelor s-a 
desemnat câştigătoare firma Group DCM, cu 
preţul cel mai mic: 

- 283.387 lei - sensul giratoriu în intersecţia 
străzii Victoriei cu Tg. Mare;

- 148.187 lei - sensul giratoriu  în intersecţia 
străzii Victoriei cu str. M. Eminescu.

Hotărârea Consiliului local al oraşului Deta 
nr. 10/10.02.2015 privind aprobarea bugetului de 
venituri şi cheltuieli pe anul 2015 şi Hotărârea 
Consiliului local nr. 65/30.06.2015 privind 
aprobarea documentaţiei pentru investiţia 
„Lucrări de semaforizare în intersecţiile din 
oraş, respectiv amplasament str. Mihai Viteazul 
-  str. Marian Damaschin şi amplasament str. 
Victoriei - str. Ştefan cel Mare - str. Înfrăţirii” 
sunt postate pe pagina de internet a Primăriei, 
fiind publice. La fel se publică toate actele cu 
caracter normativ care privesc bugetul local, 
investiţiile, împrumuturile.

Pe această cale, solicităm consilierilor locali 
şi tuturor cetăţenilor oraşului Deta ca înainte de 
a face publice informaţii care privesc activitatea 
Primăriei şi a Consiliului local Deta să le 
verifice.

Primăria oraşului Deta vă informează!

La Deta se îmbină utilul
cu plăcutul

Reprezentanţii Primăriei Deta au efectuat 
în 21 iulie, în intervalul orar 6-10, 

acţiuni aviochimice de stropire împotriva 
ţânţarilor din zona oraşului. Până aici nimic 
neobişnuit. Pentru a înlătura orice suspiciuni, 
dar şi pentru a face această acţiune transparentă 
şi atractivă, administraţia a hotărât că şi cetăţenii 

oraşului pot asista la operaţiunea de preparare a 
soluţiei care a avut loc pe aeroportul din Deta. 
În plus, curioşii spectatori şi-au putut desemna 
reprezentanţi care să participe efectiv la acţiunea 
de stropire, în limita locurilor disponibile din 
avion. Astfel că unii norocoşi s-au putut bucura 
de vederea oraşului de la înălţime, primind o 
cursă gratuită cu avionul utilitar, îmbinând astfel 
utilul cu plăcutul.

Primăria Deta şi Consiliul Local au organizat 
din nou spectacole de excepţie la Zilele 

oraşului, manifestare ajunsă la cea de a VII-a ediţie, 
care a avut loc în perioada 29 - 31 iulie. Prima zi de 
sărbătoare a debutat cu o paradă a portului popular, 
condusă de Fanfara „Mihai Eminescu” din Coştei 
– Serbia, a urmat un cuvânt de deschidere rostit 
de domnul primar Petru Roman, apoi s-a dat start 
distracţiei cu un spectacol folcloric extraordinar 
la care au participat artiştii Mirela Petrean, Patrik 
Stancu şi orchestra, dar şi ansamblurile de dansuri 
populare din Deta. În 30 iulie, au urcat pe scena din 
centrul oraşului Ansamblul „Dr. Tihomir Ostojic“ 
Coka – Serbia, Radu Moş, cu Momente Vesele, 
Ionică Moroşanu, Doddy, Tamy, Ester, interpretele 
Andreea Crişan şi Andrada Oros, şi Marian Tirvi. 

În ultima zi, administraţia din Deta i-a invitat pe locuitori să ia parte la Crosul oraşului, ajuns tot 
la cea de a VII-a ediţie, organizat pe cinci categorii de vârstă, atât la masculine, cât şi la feminine, 
fiind ultima ediţie monitorizată în cadrul proiectului „Sportul - un limbaj comun ce ne apropie”.

Ziua a continuat cu un program artistic oferit de Grădiniţa din Deta, urcând apoi pe scenă 
ansamblurile de dansuri populare româneşti şi sârbeşti Deta – Juniori, cele de dans sportiv, dar şi 
membrii Asociaţiei Seniorilor, care au prezentat obiceiul „Nunta în Banat”. Toţi spectatorii au dansat 
apoi pe muzica orchestrei Centrului Cultural, acompaniaţi de Corul oraşului, Ansamblul „Bratstva” 
– Comuna Plandişte Serbia, Ansamblul „Veselia” Glogonj, interpreţii Iasmina Schein, Sara Sehabi şi 
Alexandru Iovanov. Surprizele serii au fost membrii trupei timişorene The Weekend Band şi cei ai 
trupei Voltaj, care au încheiat manifestările artistice dedicate zilelor oraşului Deta pe fundalul unui 
frumos foc de artificii.

Deta s-a îmbrăcat în straie de sărbătoare,
la Zilele oraşului

Pagină realizată de Diana MIHAI

Deta sau tinerețea la ea acasă
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 oaia de 
Topolovãþu Mare

  Vasile toDi - Președinte al uniunii Jurnaliștilor din Banatul istoric

Răsărit de soare, 
început de zi. La 

Topolovățu Mare, gospoda-
rii și-au început munca. Ba 
prin voreț, ba prin târnaț, 
ba la holdă. Casele curate 
și îngrijite. În dreptul Casei 
de Cultură, domnul Vasile 
Todi, președintele Uniunii 
Jurnaliștilor din Banatul    
Istoric, stă la „givan” cu oa-

meni ai locului. Îi stăm în apropiere, dorind câteva 
răspunsuri de la un om care rar, foarte rar acordă 
interviuri.

 Domnule președinte, unde duce drumul dum-
neavoastră azi?

4Spre Reșița, spre Centrul Civic, acolo unde 
Radio Reșița aniversează douăzeci de ani de 
existență. În cadrul acestei întâlniri, voi înmâna 
doamnei Laura Zgaverdea cea mai înaltă distincție 
a Uniunii Jurnaliștilor din Banatul Istoric: „Diplo-
ma de Excelență cu Plachetă”, și unde voi fi un 
spectator admirativ al concertului susținut de 
Filarmonica „Oltenia” din Craiova.

Astfel se explică popasul la Topolovăț...
4Opresc des în Topolovățu Mare, motivat și 

de rudele soției mele care trăiesc în această lo-
calitate, cândva, de frunte a Banatului de pustă.

Cândva?
 4Da, în ultimii zece ani, dacă nu mai bine, 

comuna a regresat. În recent încheiata campa-
nie, oamenii Topolovățului au ales bine. De unde 
știu? Mergeți la școala condusă de actualul pri-
mar, dascăl de profesie și vă veți convinge sin-
guri. Cred că acest om tânăr, cu școala făcută la 
vreme, va reda Topolovățului locul de odinioară.

 Îl cunoașteți?
 4L-am întâlnit recent, după alegeri, la 

ședința constitutivă a „Asociației Primăriilor din 
Banatul Istoric” și mi-a lăsat impresia unui om 
hotărât să lase faptele sale să vorbească în lo-
cul cuvintelor. Topolovățu Mare, cu salba sa de 
sate, chiar are nevoie de un astfel de gospodar.

 Domnule președinte, Topolovățu Mare a avut 
și o viață culturală...

 4O viață culturală admirabilă. Amintiți-vă, 
domnișoară, că de aici din Topolovățu Mare au 
plecat acei falnici coriști care, în august 1896, 

prezentau un admirabil program coral la organi-
zarea „Adunării Generale a Astrei”.

Juriul, prezidat, atunci, de sclipitorul Alexan-
dru Mocioni, pianist-concertist și compozitor, 
președinte de onoare al „Reuniunii Române de 
Cântări și Muzică”, era alcătuit din personalități 
marcante: dr. Coriolan Brediceanu, Ion Vidu, Ti-
motei Popovici, dr. Elie Dăianu, dr. Demetriu Flo-
rescu și dr. Eugen Mocioni. Ei bine, acest juriu a 
răsplătit atunci cu premii „corurile care s-au aflat 
mai harnice în cântare”. Printre ele și „Corul Plu-
garilor” din Topolovăț.

Ce e viața?! Noi stăm de vorbă, aici, în 
Topolovăț, chiar azi când se împlinesc 120 de ani 
de la acea strălucită emulație muzicală, desfă-
șurată în grădina „Concordiei”, din Lugoj, pe un 
podium uriaș împodobit cu crengi verzi de brad 
și gorun, într-o atmosferă de mare însuflețire și 
vibrație națională.

 Vor mai reveni astfel de momente pe pământul 
Banatului, domnule președinte?

 4Cu siguranță, da!

Oamenii Topolovãþului au ales bine!

Dialog consemnat de 
Ionela-Flavia FANu

Canalizare, asfalt pe toate străzile şi te-
renuri pentru tineri. Acestea sunt doar 

câteva dintre obiectivele noului primar al lo-
calităţii Topolovăţu Mare, Ovidiu Petru Doţa. 
Edilul îşi doreşte să reuşească să realizeze în 
acest mandat măcar jumătate din ce şi-a pro-
pus înainte de a câştiga fotoliul de primar al 
comunei timişene. Profesor şi fost director de 
şcoală, actualul şef al administraţiei locale spu-
ne că este nevoie de o schimbare semnificativă 
a localităţilor pe care le are arondate şi că nu 
poate porni pe drumul dezvoltării rurale de unul 
singur, ci doar alături de toţi concetăţenii săi, 
pentru ca obiectivele să fie îndeplinite. „Vor-
besc de o schimbare care va veni si pe care o 
vom face împreună, nu de unul singur. De ace-
ea, îi invit şi pe ce care mi-au fost contracan-
didaţi în cursa pentru primărie alături de mine, 
dacă îşi doresc acea schimbare de care comuna 
are nevoie de a redeveni ceea ce a fost oda-
tă”, a declarat primarul din Topolovăţu Mare. 
Domnia sa a mai arătat că drumul pe care îl 
are de parcurs comuna este unul lung şi anevo-
ios, deoarece sunt multe de pus la punct până 
când imaginea acesteia să fie ca a unei localităţi 

europene actuale. „Drumurile nu sunt asfalta-
te nici în Topolovăţu Mare, nici în Iosifalău, la 
fel, drumul comunal Cralovăţ şi drumul comu-
nal din Topolovăţu Mic, toate sunt neasfaltate. 
Sunt nou venit şi în politică, şi în tot, şi îmi 
doresc să realizez măcar jumătate din ceea ce 
mi-am propus. Ce pot spune e că mă bucur că 
suntem într-un stadiu avansat cu un PUZ pentru 

terenuri destinate tinerilor căsătoriţi şi sper ca 
până la finele anului să fie realizat, avem zeci 
de cereri depuse pentru astfel de terenuri de 
case. Aşteptăm semnarea contractelor, probabil, 
mă gândesc că pe la sfârşitul lunii august sau 
începutul lunii septembrie, pentru că durează 
cam o lună de zile analizarea proiectelor. De 

asemenea, proiectul cu căminele este în lucru 
şi se va depune prin AFIR (Agenţia pentru Fi-
nanţarea Investiţiilor Rurale n.r.), undeva în a 
doua sesiune, pentru că la preluarea mandatului 
am constatat că 90% dintre clădirile din patri-
moniul primăriei nu sunt intabulate”, a explicat 
primarul Ovidiu Petru Doţa.

Obiectivele noului primar de la Topolovăţu 
Mare vizează: alocarea de terenuri pentru con-
cesiune la tineri – 200 de loturi de case; asfalta-
rea străzilor principale, respectiv secundare, în 
toate localităţile comunei; introducerea reţelei 
de alimentare cu apă la parametri care să asigu-
re o presiune corespunzătoare; realizarea unui 
pod peste râul Bega în localitatea Ictar Budinţ; 
atragerea unor investitori pentru crearea unor 
noi locuri de muncă în comună; realizarea re-
ţelei de gaz şi legarea ei la reţeaua naţională; 
realizarea reţele de canalizare şi a une staţii de 
epurare; realizarea unei săli de sport şi înfiinţa-
rea unei pieţe; sprijinirea instituţiilor de învăţă-
mânt, a lăcaşurilor de cult de orice confesiune, 
dar şi a echipelor sportive şi a asociaţiilor de 
cultură de pe raza comunei.

Redacţia jurnalului nostru îi urează domnu-
lui primar Ovidiu Petru Doţa mult succes în ac-
tivitatea administrativă şi spor la lucru!

„Îmi doresc ca Topolovăţu Mare să redevină ceea ce a fost odată!” 
Ovidiu Petru Doţa, primarul comunei Topolovăţul Mare

Diana MIHAI

Rubrica microbiştilor

La Topolovățu Mare rege este sportul! 
Comuna se mândrește cu echipa de 

fotbal AS Avântul Topolovățu Mare care joacă 
în liga a V-a, seria a III-a, alături de alte echipe 
ale județului nostru. 

Echipa reușeste să se mențină pe o poziție 

bună în clasament, în ultimele trei etape 
obținând victorii importante în meciurile cu AS 
Viitorul Sacoșu Turcesc, AS FC Real Dragșina 
și AS Buziaș. Au fost meciuri grele pentru 
jucătorii Avântului, dar încheiate cu succes, 
aceștia marcând nu mai puțin de 16 goluri în 

cele trei meciuri.
Așadar, viitorul se arată strălucit pentru AS 

Avântul Topolovățu Mare, iar cu puțin efort și 
cu sprijinul cetățenilor, echipa are mari șanse 
să urce în clasament. Din partea noastră, mult 
succes!

Ionela-Flavia FANu

Sport
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 oaia de 
Victor Vlad Delamarina

Pilduitorul Ioan

Înaltpreasfințitul Mitropolit Ioan a vizitat, 
la jumătatea anului trecut, comuna 

noastră. O cinste de monografie, o vizită pe care 
locuitori nu o vor uita niciodată. Îl însoțea atunci 
președintele Uniunii Jurnaliștilor din Banatul 
Istoric, domnul Vasile Todi.

Pentru  a  c ins t i  prezența  Păr inte lui 
Mitropolit în comuna V.V. Delamarina, vom 
publica, începând cu acest număr, mărturii ale 
Înaltpreasfinției Sale, în pagina pe care jurnalul 
interregional Banatul o dăruiește comunei 
noastre, din dorința de a fi pietre susținătoare de 
înțelepciune pentru tinerii și vârstnicii, nu numai 
de la noi, ci și din celelalte așezări prezente în 
acest jurnal.

Violeta TAMAŞ

„Mai înainte de a-mi vedea mama, 
L-am văzut pe Dumnezeu”

• Când iau anumite decizii, mă raportez mai 
mult la codul etic al ţăranului român, cu bunul 
său simţ, nu la cel al unei aspre şi tăioase legi. 
Tot vorbim de valori europene, dar, oare, valorile 
noastre creştine româneşti nu sunt europene, de 

consistenţă universală?! Cum să le abandonăm 
pe cele ce vin din ancestral şi să ne îmbrăcăm 
într-o haină care nu poartă amprenta unei 
profunde vieţi morale?

• Încă din secolul al XVIII-lea, în familia 
noastră erau dieci, mai exact cântăreţi de 
biserică. În acea vreme, să ştii să citeşti şi să 
cânţi poate era mai mult decât o licenţă astăzi. 
Pe un deal, deasupra casei noastre, era o biserică 
de lemn, unde cântau aceşti strămoşi ai mei. În 
timpul ravagiilor generalului Bucov, când peste 
150 de biserici şi mănăstiri din Transilvania au 
fost distruse, nici acest sfânt lăcaş nu a scăpat. 
Străbunii mei au recuperat o parte din grinzile 
bisericii şi, ca ele să nu fie profanate, le-au pus 
în tavanul casei noastre. Pe-alocuri, se mai 
păstrau şi urme de pictură. Aşa că am spus că 
m-am născut într-o biserică şi, mai înainte de 
a-mi vedea mama, L-am văzut pe Dumnezeu… 
în grindă”.

• M-au întrebat unii oameni ce mi-au 
fost părinţii, iar eu le-am spus că profesori 
universitari: mama, de limba şi literatura română, 
iar tata, de fizică-matematică. Au răspuns că se 

vede şi, după ce erau convinşi de aceasta, le 
explicam că părinţii mei au avut şapte clase: 
mama – patru, iar tata – trei, deoarece pe el l-au 
dat bunicii, aici, în Banat, să muncească. Veneau 
la noi, în zona Beiuşului, bănăţeni, la târguri 
de copii. Se petreceau în jur de Bunavestire (25 
martie) şi de Sfântul Mare Mucenic Gheorghe 
(23 aprilie). Se tocmeau pentru lucrători până la 
Sfântul Dumitru (26 octombrie). Copiii primeau 
bucate, un rând de haine, opinci şi căciulă”.

ioan cArDAȘ - primarul comunei Victor Vlad Delamarina

Domnul Ioan 
Cardaș, primarul 

comunei Victor Vlad De-
lamarina, deși nu este nou 
în administrația publică, 
dar pentru prima dată 
în postura de edil prin-
cipal al comunei și unul 
din membrii fondatori ai 

Asociației Primăriilor din Banatul Istoric, 
demonstrează că se ține de cuvânt, faptele 
corespunzând cu vorbele spuse înainte și ime-
diat după campania electorală. Comuna este 
asfaltată, căminele sunt în curs de dotare, în 
toamnă va fi finalizată canalizarea în totalita-
te, iar pietruirea străzilor va începe.

Domnule primar, în 7 iulie, la Coșteiu, a 
fost înființată Asociația Primăriilor din Bana-
tul Istoric, în care sunteți membru fondator. 
Cum ați întâmpinat acest eveniment?

4Cu mare bucurie, mai ales că avem 
această posibilitate. Este foarte bine că s-a 
înființat Asociația Primăriilor din Banatul Is-
toric, din câte am înțeles se apropie o nouă 
întrevedere a primarilor din asociație și poa-
te că ar fi bine să vină și un ministru să ia par-
te la discuțiile noastre, să-i putem împărtăși 
doleanțele noastre care, bănuiesc, sunt 

aceleași în fiecare comună. 
Domnule primar, la ultima noastră discuție 

ați amintit de mai multe proiecte și lucrări, 
unele la start, altele în curs, iar altele în sta-
diu de proiect. Cum au avansat lucrurile?

4Se lucrează la studiul de fezabilitate, 
avem trei locații, și la Herendești, Petroasa 
Mare și Victor Vlad Delamarina, pentru că 
așa presupune proiectul. Eu spun că prin 
septembrie se va finaliza studiul de fezabi-
litate și va începe implementarea pe fon-
duri europene: facem studiul de fezabilita-
te, proiectul tehnic și sperăm ca în toamna 
anului viitor să începem cele discutate și cu 
cei de la Aquatim. La Petroasa și Herendești 
avem termenul în decembrie pentru finalul 
lucrărilor la canalizare, dar noi sperăm ca 
până în septembrie să-l terminăm, sau cel 
târziu până la sfârșitul lunii.

În privința asfaltărilor, vom iniția studiile 
de fezabilitate pentru străzile din cele două 
sate, Herendești și Petroasa, pentru că în 
Victor Vlad le avem deja asfaltate.

În interviul trecut, unul din proiectele 
amintite de dumneavoastră era dotarea cămi-
nelor culturale. Ce ne-ați putea spune despre 
acestea?

4Am și început! În localitatea Petroasa, 

am dotat căminul cultural cu 50 de bănci și 
25 de mese, chiar astăzi am fost acolo să mă 
interesez de dotarea cu utilități a grupului 
sanitar cu tot ceea ce cuprinde. Eu aproxi-
mez că până prin 15 august vom termina do-
tarea. 

La căminul din Honorici am dus mese și 
bănci. Acum suntem în mijlocul procedurilor 
de sondare a pieței pentru a achiziționa și 
200 de scaune, dar trebuie să ne informăm 
temeinic despre prețuri și tot.

Ați spus că în toamnă va fi gata canaliza-
rea, ce urmează după aceasta în cele două 
sate?

4În toamnă trebuie începută pietruirea, 
dar numai după terminarea lucrărilor de ca-
nalizare. Trebuie făcută neapărat pentru că 
s-a spart mult și s-a lucrat serios în cele două 
sate, nu numai pentru conducta principa-
lă, ci și branșamentele pentru fiecare casă. 
Am avut un total de 580 de branșamente 
în cele două sate, fiecare locuință își are 
branșamentul tras până în fața casei, la un 
metru de locuință, cu cămin cu tot. S-a lu-
crat mult la infrastructură, iar acum trebuie 
începută neapărat pietruirea.

În toamnã trebuie începutã pietruirea, dupã terminarea lucrãrilor de canalizare!

Interviu consemnat de
Andrei MARIAN

Cu ocazia sfintei sărbători Adormirea 
Maicii Domnului, marcată în 15 au-

gust, primarul comunei Victor Vlad Dela-
marina, Ioan Cardaş, transmite sărbătoriţilor 
urările sale de bine: „La mulţi ani, Maria! La 
mulţi ani, Marian! Tuturor celor care poartă 

numele Maria și derivatele acestui nume fru-
mos și sfânt le doresc sănătate, fericire și să 
aibă încredere în ce au votat pentru că tot ce 
am promis voi căuta să îndeplinesc!”

„La mulţi ani, Maria! La mulţi ani, Marian!” 
Ioan Cardaş, primarul comunei Victor Vlad Delamarina

Andrei MARIAN

Din albumul de fală al comunei noastre

Înaltpreasfinţitul Ioan alături de preşedintele 
Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, domnul Vasile Todi.

V.V.Delamarina - mai 2015
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Lia LoGA - profesor și învățător pensionar

Doamna Lia Loga, cu 
o carieră completă 

de dascăl începând cu anul 
1961, fiind actualmente în 
pensie, dar ocupând înain-
te posturile de profesoară 
de limba română în comu-
na Vermeș, iar mai apoi 
învățătoare pentru satul Er-
sig, ne împărtășește câteva 
din părerile dumneaei refe-
ritoare la schimbările prin 

care a trecut satul în care a lucrat.
Doamnă Loga, cum s-a modificat satul Ersig 

de-a lungul timpului?
4E ceva ce niciodată n-ar fi crezut locuito-

rii satului nostru că vor vedea: ulițele satului 
asfaltate, electrificate, preot ortodox la bi-
serică, școală nouă și un cămin cultural mult 
așteptat. Cu ceva timp în urmă, dacă cineva 
ar fi îndrăznit să zică, să presupună, că ase-
menea „minuni” s-ar întâmpla, le catalogam 
afirmațiile drept utopii. Cine să-și îndrepte 
atenția spre un sat uitat de lume, fără instituții 
importante, doar cu o mică școală cu predare 
simultană, unde mi-am desfășurat activitatea 
de dascăl timp de 29 de ani, veche de peste 
242 de ani cu un micro magazin și două biserici 
fără preoți? Şi totuși, minunile s-au petrecut. 
Cineva acolo sus ne iubește, dovedind din nou 
acest lucru. Prima dată, în 1996, când gospo-
dăriile au fost racordate la rețeaua de înaltă 
tensiune. Atunci, într-una din primele seri când 
becurile luminau feeric toate ulițele satului, 
priveliște greu de uitat, văzută chiar de pe 
șoseaua Reșița-Timișoara ce traversează dea-

lurile Vermeșului și Izgarului, cineva, în glumă, 
a rebotezat satul, numindu-l San  Ersigo. Oare 
cândva, peste ani, va deveni un „San”? Mai târ-
ziu, am văzut asfaltate ulițele satului pe care 
poți circula, cum spun sătenii noștri, „de un 
dragu”. Biserica ortodoxă a reintrat în activita-
te, în prezent fiind păstorită de domnul preot 
Cătălin Florea, om de aleasă omenie apreciat 
de toți credincioșii din sat și nu numai. În locul 
școlii vechi cu o singură încăpere, în care am 
învățat și eu în clasele primare, s-a construit o 
școală nouă, modernă, cu încălzire centrală, 
apă, etc, unde elevii vin cu drag.

Căminul cultural din Ersig este aproape 
gata...

4Da, alături de școală este pe terminate 
clădirea noului cămin cultural, o clădire impu-
nătoare cum nu a mai văzut Ersig, în care se 
vor desfășura activitățile plăcute pentru locu-
itorii satului și nu numai. Îmi amintesc cât de 
anevoios făceam muncă culturală în cei 29 de 
ani când am fost și directoare de cămin cultu-
ral aici, la noi în sat; când în clădirea ocolului 
silvic, când în fosta școală maghiară, când în 
vechea școală română și nu mai știu pe unde...

Cui se datorează aceste schimbări?
4Administrației locale, bineînțeles. Pe 

această cale mulțumim tuturor factorilor care 
au contribuit la înfăptuirea acestor schimbări 
în bine a înfățișării satului nostru, a împlinirii 
visurilor ersighenilor, transformându-le în rea-
litate. Avem toată încrederea că edilii comunei 
noastre Vermeș, în frunte cu domnul primar 
Ioan Iacob Damian, pentru care avem un res-
pect deosebit, vor mai face o „minune”, adică 
să curgă apa la robinet în casele noastre. Dacă 

vom vedea și acest lucru înfăptuit suntem si-
guri că nu numai aspectul satului Ersig se va 
schimba în bine, ci și viața ersighenilor va fi 
alta, iar cei dragi duși undeva, departe, destul 
de mulți la număr, se vor întoarce cu siguranță 
acasă contribuind la dezvoltarea satului natal 
căruia cu siguranță cu toții îi duc dorul. Printre 
aceștia se numără și fiii mei: Viorel-Sorin plecat 
de 22 de ani în Montreal, Canada, și Daniel, tot 
de atâția ani, dar în Livorno, Italia.

Probabil sunt copleșiți de dorul satului...
4Da, ei își iubesc țara, satul natal și îi duc 

dorul așa cum spun și versurile din folclor: 
Cel mai greu dor de purtat este cel de sat și de 
casa părintească. Sorin zicea de nenumărate 
ori: „Cel mai frumos loc de pe Pământ este Er-
sig. Este buricul Pământului”. Eu cred că toți 
ersighenii sunt de aceeași părere și își doresc 
ca micul nostru sat de la marginea județului 
Caraș-Severin să devină un punct de atracție 
turistică prin bisericuța de lemn, monument 
istoric, în care se află și o copie a icoanei Mai-
cii Domnului Pantanassa, făcătoare de minuni 
de la Mănăstirea Vatoped din Sfântul Munte 
Athos. Această icoană a fost donată de familia 
noastră bisericii din comună.

Ce ați transmite elevilor din Vermeș și satele 
aparținătoare, având în vedere experiența dum-
neavoastră didactică?

4Să fie cinstiți, să-și îndeplinească îndato-
ririle față de ei, față de familie. În viitor să fie 
un exemplu pentru toată lumea. Asta e impor-
tant, să fii om drept și cinstit pe pământul aces-
ta.

Avem toatã încrederea în domnul primar Ioan Iacob Damian!

Interviu consemnat de
Andrei MARIAN

Ansamblul „Vermeșana” ne-a obișnuit 
deja cu activitatea sa intensă. Aparent, 

sunt rare evenimentele folclorice bănățene la 
care acest ansamblu minunat să lipsească. 

Spre exemplu, în 24 iulie,  ansamblul 
comunei Vermeș şi-a făcut prezența la 
evenimentul excelent organizat de Consiliul 
Județean Timiș  și Muzeul Satului Bănățean 
„Casa Bănățeană”, unde au performat 
avându-i alături pe îndrăgiții soliști vocali 
Dana Ivan și Petre Chiodan, care timp de 
90 de minute au încântat spectatorii din fața 
scenei.

Într-un cadru plăcut, membrii ansamblului 
au făcut ce au știut ei mai bine, au redat cu 

măiestrie dansul popular bănățean. Ca de 
obicei, dansatorii au fost o carte de vizită a 
comunei Vermeș în fața oamenilor. 

„Ansamblul nostru are întotdeauna 
activitate, iar asta se vede. Am participat la 
evenimentul organizat de Consiliul Județean 
și Muzeul Satului Bănățean, intitulat Casa 
Bănățeană, un eveniment foarte frumos și, 
trebuie să menționăm, foarte bine organizat. 
Ținem să mulțumim organizatorilor pentru 
invitație și pentru încrederea acordată, 
tinerilor membri ai ansamblului nostru și 
tuturor celor implicați în acest eveniment”, 
a declarat Gerson Teacă, referent cultural al 
Primăriei comunei Vermeș.

Ansamblul „Vermeşana” prezent la „Casa Bănăţeană”
Andrei MARIAN

Mesajul părintelui greco-catolic, Gavrilă Timiş, cu ocazia sărbătorii 
Adormirea Maicii Domnului

De Adormirea Maicii Domnului se 
sărbătorește  mutarea Preasf intei 

Fecioare Maria cu trupul la Cer. Ea a petrecut 
o perioadă din viața ei în Asia Mică, împreună 
cu Sfântul Ioan căruia Iisus i-a încredințat-o 
încă de pe cruce. Înainte de adormire, Ea se 
reîntoarce la Ierusalim, unde era împreună 
cu Apostolii și femeile evlavioase și, fiind la 

începuturile creștinismului, se ruga pentru 
transmiterea Evangheliei către toată lumea.

Ea nu a murit ca un muritor de rând, Sfânta 
Maria fiind scutită de păcatul strămoșesc, astfel 
că nu a simțit durerea morții, de aceea se și 
spune „adormire”, adică o trecere foarte lină 
față de ceilalți. 

Pentru noi, creștinii, important este să știm 

că, așa cum a spus și Iisus, depinde de ceea ce 
facem aici ca să ajungem și noi în Ceruri. Noi o 
cinstim pe Preasfânta Fecioară, iar dacă facem 
acest lucru, Maica Domnului ne va ajuta chiar 
și în ceasul morții, poate fi la căpătâiul nostru 
să ne facă această trecere mult mai lină.

Dacă noi, credincioșii, ne rugăm Născătoarei 
de Dumnezeu, ne va ajuta și va fi alături de noi.
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simona NeiDoNi - serviciul social coșteiu

Simona Neidoni se 
ocupă, din anul 

2005, de Serviciul Social 
al Primăriei Coșteiu și își 
îndeplineşte activitatea cu 
bucurie și multă plăcere, 
arătând multă atenție oa-
menilor cu care lucrează.

Doamna Simona, ce 
ne-ați putea spune despre 

situația ajutoarelor sociale?
4Acestea sunt ajutoare alimentare, le-am 

primit în 20 iulie, constând în o mie de pachete, 
și de a doua zi am și început distribuirea acesto-
ra.

Avem 397 de beneficiari, fiecare primește 
două pachete de persoană. Printre beneficiari 
se numără persoanele cu handicap, pensionarii, 
beneficiarii de ajutor social, de alocații suplimen-
tare și șomerii, care sunt mai puțini, trebuie să 
aibă venitul până la 450 de lei, la fel ca și pensio-
narii. 

În prima zi am dat în jur de o sută de pachete 

și sperăm să le distribuim cât mai repede. Noi am 
anunțat la Hezeriș și la Valea Lungă, informează 
unul dintre consilierii de la primărie, iar la Țipari 
s-au afișat liste.

De cât timp vă ocupați de Serviciul Social al 
Primăriei Coșteiu?

4Din 2005, de când am fost angajată, am lu-
crat tot pe asistență socială.

Cum vi se pare serviciul dumneavoastră? Vă 
place?

4Mie îmi place. Dacă nu îți place, nu are rost 
să continui.

Care sunt atribuţiile dumneavoastră, mai 
exact, în cadrul Serviciului Social?

4Serviciul social cuprinde persoanele cu 
handicap, ajutorul social, alocațiile de susținere 
a familiei. Alocațiile de stat se întocmesc tot aici 
la primărie, indemnizațiile de creștere a copilu-
lui la fel, iar noi le depunem la Timișoara. Iar pe 
lângă acestea mai fac și altceva, de exemplu, mă 
ocup și de arhivă.

Cum colaborați cu domnul primar Petru  
Carebia?

4Avem o colaborare foarte bună cu domnul 
primar. Lucrăm foarte bine cu el, întotdeauna ne 
sprijină și ne ajută dacă e nevoie.

Ce le transmiteți concetăţenilor dumnea-
voastră?

4Ar fi bine ca atunci când vin la noi să fie 
atenți să aibă toată documentația completă. Eu 
m-am obișnuit să preîntâmpin astfel de situații 
și le mai trimit acasă hârtii prin care le reamin-
tesc de faptul că trebuie să vină tot la trei luni, 
pentru că cererile pe care le au în dosare trebuie 
actualizate. Altminteri, dacă nu vin să facă acest 
lucru trebuie să-i suspend, iar atunci, ca să nu-i 
suspend, le trimit acasă să vină pentru a evi-
ta astfel de situații în care să le trimitem acasă 
dispoziție de suspendare, vin, trebuie repuși în 
plată și atunci ar fi puși tot pe drumuri. Dar, de 
obicei, sunt punctuali și vin.

Așadar, cei în cauză să nu uite să vină să-și ac-
tualizeze dosarele la fiecare trei luni.

Avem o colaborare foarte bunã cu domnul primar!

Interviu consemnat de 
Andrei MARIAN

La limba engleză au fost propuse elevilor trei 
concursuri - Concursul Național Epistolar 

Homo Faber, organizat de Colegiul Tehnic „Miron 
Costin”, Roman; Concursul Interjudețean de Ese-
uri Profesorul Ideal, propus de Școala Gimnazială 
„Ion Creangă” Buzău; Concursul Național de lim-
ba engleză Creative Writing, desfășurat la Liceul 
Tehnologic „Aurel Vlaicu” din Lugoj. La primul 
concurs menționat au trimis lucrări doi elevi de la 
clasa a VI-a, unul dintre ei, Mihai Țofei, obținând 
mențiune. La cel de-al doilea, au trimis compuneri 
elevii Iasmina Novăcescu și Darius Ciosa, aceștia 
obținând mențiuni. La concursul Creative Writing, 

cele cinci eleve participante au obținut premii: An-
dreea Moisiuc - clasa a VI-a și Adela Iacobescu 
- clasa a VII-a au luat premiul I, Raluca Achim și 
Dariana Lelescu de la clasa a IV-a - premiul II, re-
spectiv Sara Todosiu din clasa a VI-a - premiul III.

La limba franceză au avut loc următoarele con-
cursuri: Concursul județean Les Meilleures Créa-
tions des Élèves (Liceul Teoretic J. L. Calderon, 
Timișoara), Concursul Național Epistolar Homo 
Faber, Concursul Interjudețean de Eseuri Profeso-
rul Ideal, Concursul județean Glasul Francofoni-
ei (Școala Gimnazială nr. 1, Gara Banca, județul 
Vaslui), Concursul Adolescentul și Francofonia 
(Colegiul Național Anastasescu, Roșiorii de Vede).

un an şcolar cu muncă şi rezultate

Prof. Adina BĂCILĂ

Asfaltările continuă 
în Coşteiu

Lucrăr i le  pent ru 
asfaltarea străzilor 

d in  comuna Coște iu 
c o n t i n u ă  e ș a l o n a t , 
aproape jumătate din 
comună  având  de j a 
străzile netede, montarea 
de rigole și podețe fiind 
în curs. Sunt un număr de 
638 de podețe care trebuie 
montate, reprezentând 
accesul la fiecare casă.

Firma constructoare a realizat situația de lucrări, urmând ca dosarul de 
acte să fie trimis la  București pentru a primi banii și pentru ultima etapă 
de lucrări. Lucrările sunt realizate din bani guvernamentali, activitatea din 
teren merge nesperat de bine, iar banii vin la timp. 

Partea dreaptă a comunei față de drumul județean este asfaltată într-o 
proporție de 95%, iar acum administrația locală așteaptă procesarea 
documentelor și primirea banilor pentru continuarea lucrărilor, ultima 
tranşă de bani urmând să vină după finalizarea lucrărilor.

Alexandru POPESCu

Reprezentanții Registrului Agricol 
invită sătenii din Comuna Coșteiu și 

satele aparținătoare - Țipari, Hezeriș, Valea 
Lungă și Păru, care n-au venit până acum, 
să-și actualizeze poziția din Registrul 

Agricol.
Aceștia transmit consătenilor lor să 

vină cu buletinul sau cu cartea de identitate, 
cu un contract de casă sau extras de carte funciară 

și, dacă dețin un teren extravilan,  cu actele acelui teren să-și 
actualizeze poziția din Registrul Agricol, fiindcă începând cu 
anul 2015 s-au întocmit registrele noi. Această operațiune are o 
frecvență de o dată la patru ani, vizați fiind toți locuitorii care nu 
au reușit să vină să îndeplinească această formalitate la Primăria 
Coşteiu până acum.

Așadar, cei care n-au venit pe la primărie din 2015 sau dacă au 
venit doar să-și plătească impozite sau alte treburi și n-au dat pe la 
Registrul Agricol sunt invitați să vină să-și rezolve această situație.

Registrul Agricol Coşteiu invită 
locuitorii la actualizarea situaţiilor

Alexandru POPESCu

- urmare din numărul trecut - 
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Luna aceasta, satul Bulci a găzduit cea 
de-a VIII-a ediție a festivalului Folk 

Maris. În 5 și 6 august, spectatori din întreaga 
regiune s-au bucurat de o atmosferă de poveste, 
muzică bună și aer curat în amfiteatrul natural 
al castelului Mocioni.

Reprezentanți de seamă ai muzicii folk 
au încântat privirile mulțimii adunate aici să 
petreacă într-un stil cu totul deosebit. Adrian 

Ivanițchi, Cristi Buică, Nova Band, Hidro Grup 
8, Corso, Vasile Gondoci, Florian Jianu, Mircea 
Vintilă, Marius Bațu, Mircea Bodolan, Didina 
Curea, Daniel Julean, Nelu Pitic & Trupa de 
Serviciu și Liviu & Angelica Darot au fost cei 
care au umplut nu doar scena, ci și sufletul 
spectatorilor.

Un eveniment deosebit, două seri de pomină, 
o atmosferă relaxată, în care prietenia și voia 
bună au fost principalele ingrediente. Din partea 
redacției, sincere felicitări organizatorilor!

Atmosferă de poveste la Bulci
Ionela-Flavia FANu

Dragii mei cititori, mai mari ori mai mici, 
câţi mai sunteţi cititori de carte autentică 

(a se înţelege „cei care ţin o carte în mână”, la 
propriu,  nu cei care citesc online), îndrăznesc în 
zilele noastre, atât de ocupate, atât de agitate, să 
vă propun o terapie sufletească, şi-anume, aceea 
de-a vă întoarce undeva, în timpul copilăriei şi 
tinereţii mele, „sub mărul meu, din capătul gră-
dinii”, spre a căuta fericirea de a citi o carte!

Aş vrea să vă fac cunoştinţă, mai întâi, cu un 
scriitor. Nicolae Dabija, un român de peste Prut, 
din Basarabia Noastră Română. Poet, publicist, 

istoric literar şi om politic din Republica Mol-
dova, membru de onoare al Academiei Române 
(2003) şi membru corespondent al Academiei de 
Ştiinte a Moldovei.

Editorul Daniel Corbu afirmă despre N. Da-
bija că a reuşit să scrie „o adevărată biblie a su-
ferinţei basarabene”, întrucât „Tema pentru aca-
să” este nu numai un roman de dragoste ori o 
pledoarie împotriva totalitarismului, ci, mai cu 
seamă, este „epopeea tragică a unui popor aflat 
sub legi străine, concret, sub exploatarea impe-
riului bolşevic”. Romanul îşi doreşte recuperarea 
unei întregi istorii, cu precădere înfăţişând epoca 

de teroare a lui Stalin, „tătucul popoarelor” ce 
formau Uniunea Sovietică şi baza lagărului co-
munist est european.

Tema pentru acasă, dată de profesorul Mihai 
Ulmu elevilor săi, liceeni, se învredniceşte cu un 
titlu tulburător. „A fi om în viaţă e o artă sau un 
destin?” Poate ar trebui, cu prisosinţă, să ne fie 
dată nouă, tuturor, această temă pentru acasă!... 
Nu ştim, însă, dacă am fi în stare să o lămurim 
atât de prompt şi profund, cu limpezimea cuge-
telor noastre, precum discipolii mentorului Mihai 
Ulmu. Este fascinant să constaţi, dascăl fiind, că 
lecţia ta, despre demnitatea umană, a fost învăţată. 

Romanul „Tema pentru acasă” de Nicolae Dabija
Înv. Delia MICuRESCu

Recomandare de carte

Situaţia evaluării naţionale la Bata – 2016

Absolvenții clasei a VIII-a de la Şcoala 
Gimnazială „Patrichie Popescu” din Bata 

au trecut prin emoțiile primelor mari examene 
ale vieții lor, examenele de Evaluare Națională 
la Limba și Literatura română şi Matematică, 
examinări susținute în perioada 27-29 iunie a.c.

Din cei nouă elevi ai clasei a VIII-a promovați, 
opt au participat la probele de evaluare, fiind și 
admiși, șase dintre aceștia urmând să se înscrie 
la licee, iar doi alegând școlile profesionale. 
Dintre instituțiile de învățământ alese de elevi 
amintim Liceul „Sever Bocu” din Lipova cu 
profil economic și comerț, Liceul Tehnologic 

Săvârșin cu pregătire pentru studiul resurselor 
naturale și protecția mediului și agricultură și 
Liceul Sportiv din Arad.

„Absolvirea gimnaziului şi începerea unei noi 
etape în educaţia şi viaţa lor trebuie să îi facă mai 
responsabili, mai încrezători în propriile forţe, 
mai dinamici şi mai conştienţi de misiunea că 
trebuie să fie „generaţia de calitate” a viitorului.

Noi, dascăli şi concetăţeni ai comunităţii 
bătane, le dorim să-şi împlinească visurile cu 
care au pornit la drum, preschimbându-le în 
înfăptuiri spornice”, este mesajul profesorilor 
către elevii absolvenți.

Andrei MARIAN

La sugestia și îndrumarea domnului 
primar al comunei Bata, un susținător al 

producătorilor și întreprinzătorilor locali, l-am 
cunoscut pe domnul Marius Palea, un tânăr IT-
st devenit mic întreprinzător într-o nișă foarte 
interesantă a producției de plante deosebite, 

cum ar fi arborii Paulownia, lavanda, tuia sau 
goji.

Începutul acestui mic producător, dar care 
are o perspectivă largă, s-a întâmplat în anul 
2014, când Marius Palea, în Austria fiind, 
și-a transformat o cameră a casei într-un 
mic laborator cu neoane și rafturi, asigurând 
condiții pentru primele semințe de Paulownia. 
Un an mai târziu, când plantele ajunseseră la 
o maturitate potrivită pentru plantat, s-a întors 
la Bata, unde a pregătit un teren și le-a plantat. 
Acesta a fost momentul în care, stabilit fiind, 
împreună cu familia, în Austria, a luat decizia 
reîntoarcerii definitive în țara sa, pentru a se 
ocupa exclusiv de Paulownia.

„În aprilie 2015 am adus plantele în 
România, am închiriat o grădină peste drum 
de noi, am pregătit terenul și în luna mai, erau 
deja plantate. Atunci am hotărât împreună cu 
familia mea să renunțăm la Austria și să ne 

mutăm la Bata, să ne ocupăm de Paulownia. 
În același an, în iunie, am primit certificatele 
de producător de la Primărie ca să fie totul în 
regulă, am și participat la ruga de la Bata cu 
un stand de prezentare cu Paulownia. Pomii 
plantați în primăvară începeau să crească pe 
zi ce trece, până în septembrie ajungând la doi 
metri jumătate și rădăcină de 40-50 cm. Tot 
în septembrie 2015 am și început să turnăm 
fundația serei, iar în octombrie aveam pomii 
gata mutați în locul definitiv.

Anul acesta am început să producem și Goji, 
Tuia și Lavandă. Dorim ca în toamnă să plantăm 
lavanda, dar deocamdată trebuie să delimităm 
zona unde se va planta cu un gard împotriva 
animalelor. Dorim să plantăm și două hectare 
de paulownia pentru biomasă. Suntem mândri 
că suntem unic producător de Paulownia hybrid 
9503 datorită colaborării cu firma We Grow din 
Germania.”

Bioplant – Bata, un pas mic la începutul unui drum lung
Andrei MARIAN
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Locuitorii sârbi din Cenei au dus, la fel, ca în 
fiecare an, mai departe datina strămoșească 

și au sărbătorit Hramul Sf. Gavriil de vară al bise-
ricii sârbești din comună.

Un sobor de preoți, nașii rugii, credincioși sârbi 
și primarul Gabriel Ilaș s-au rugat lui Dumnezeu 
pentru iertarea păcatelor și ajutorare în cadrul unei 
procesiuni religioase, care a avut loc marți, 26 iu-
lie. Preoții împreună cu primarul și credincioșii 
prezenți au pomenit în timpul slujbei religioase și 
pe eroii comunei Cenei, căzuți pentru țară în cele 
două războaie mondiale.

La fiecare rugă sârbească se decid nașii rugii. 
În fiecare an, familii care vor, se anunță, iar la tă-

ierea colacului de după-amiază, vor prelua această 
calitate în sat pe durata întregului an, până la urmă-
toarea rugă de la familia care tocmai și-a încheiat 
„mandatul”.

Pios, modest, și sobru, primarul Gabriel Ilaș a 
fost și el prezent la procesiunea religioasă în semn 
de respect pentru credincioșii sârbi ai comunei și 
pentru eroii pomeniți. Domnul primar s-a situat, 
liniștit, undeva spre capătul alaiului de credincioși 
din timpul procesiunii de înconjur al bisericii par-
ticipând cu smerenie la slujbele înălțate de preoți 
către Cer.

„Salut credincioșii de rit sârbesc, le doresc 
multă sănătate și mă bucur că își păstrează vie 
credința în Dumnezeu și obiceiurile. Noi respec-
tăm tradițiile, așa cum s-a procedat în fiecare an, 
avem tăierea colacului care se face după-amiaza 
și se stabilesc cei ce vor fi nași până la ruga vii-
toare. În această zi, le urez locuitorilor sârbi multă 
fericire și să se bucure de prezența celor dragi și a 
oaspeților primiți în casele lor. Lunile iulie și au-
gust ale fiecărui an sunt pline de semnificații im-
portante pentru comunitatea noastră. În 26 iulie, la 
marea sărbătoare a soborului Sf. Arhanghel Gavril, 
credincioșii Bisericii Ortodoxe Sârbe sărbătoresc 
Ruga (sfințirea Bisericii). Părintele paroh Răzvan 
Borislav Macovei a oficiat o slujbă cu o mare în-
cărcătură spirituală. Anul acesta, nașii spirituali au 
fost tânăra familie Străuț Dejan și soția sa, Alexan-
dra, iar pentru 2017, dorința a fost îndeplinită de 

Raețu Precup Florin și Biliana. În data de 15 au-
gust, la marea sărbătoare a Adormirii Maicii Dom-
nului, va fi sărbătorită Ruga, Sfințirea Bisericii Or-
todoxe Române, nașii fiind familia Iepan Florea cu 
soția Maria Paulina Ioana și copiii. În 28 august, 
cu o mare importanță pentru credincioșii catolici 
din Cenei este sărbătoarea Sf. Augustit, patronul 
spiritual al acestui lăcaș de cult dat în folosință și 
sfințit în anul 1896. În acest an, Biserica catolică 
din comuna noastră va sărbători 120 de ani. Or-
ganizatorul acestei întruniri este domnul Ștefen 
Ruttner. Așa a fost să fie, au venit începând cu anul 
1848, s-au născut, au trăit de-a lungul sutelor de 
ani, s-au simțit bine și ne-am simțit  bine alături 
de germani, croați, sârbi, maghiari și români”, a 
amintit primarul Gabriel Ilaș.

Ruga sârbească la Cenei

Andrei MARIAN

Îndemnată de observația lui Rubinste-
in, aleasă de mine ca titlu de rubrică, e 

bine să ne pregătim, dragi elevi, în puținul timp 
care a mai rămas până la începutul școlii, câte-
va răspunsuri la posibile întrebări viitoare. În 
acest sens, e bine să știți, că se consideră drept 
primul adevărat roman românesc lucrarea „Ma-
noil”, scrisă de Dimitrie Bolintineanu și apărută 
în anul 1885.

Tot astfel, e bine să rețineți că unul dintre 
marii scriitori francezi s-a bucurat de priete-
nia celui mai războinic dintre suveranii euro-
peni contemporani cu el. E vorba de scriitorul 
francez Voltaire, pe numele său Marie François 
Arouet care a fost prietenul lui Frederic al II-
lea, care l-a invitat l-a curtea sa. Și pentru că 
tot am vorbit de Franța, să știți că cel care a 
scris cuvintele: „Eu am trezit din nou în Franța 
gustul pasionat pentru povestire și nuvelă” este 
nimeni altul decât Guy de Maupassant.

 Dacă în orele de curs la istorie veți auzi 
spunându-se: „sălbatic ca un vandal” sau pur 
și simplu: „vandal”, să știți că faima care a fă-
cut din cuvântul vandal un sinonim cu sălbatic, 
distrugător, violent, a fost impusă dicționarului 
de grupul de triburi de origine germanică, van-
dalii care au migrat în secolul I din zona lor de 
obârșie, baltică, spre centrul Europei, apoi, spre 
anul 406, au trecut în Galia și de aici munții Pi-
rinei ajungând în Spania în anul 409. Ei sunt în-
temeietorii regatului vandal din Tunisia de azi.

A gândi înseamnă a cunoaşte
Ionela-Flavia FANu

Rubrica elevilor din Cenei

Poeţi ai comunităţii sârbeşti

Ahneta BuČKO
S-a născut în 1951 la Mikuševici, lângă Vukovar. A absolvit Facultatea de Filozofie din Novi Sad.

Drumul
Vânt.
Toamnă.
Noapte.
Cel mai greu drum de la ușă la poartă.

 Strada.
Ramura.
Pământ.
Viața nici în cer nici pe pământ.

Agitație.
Graba.
Munca.
Ce mare e soarele de după nori.

Pas
cu pas,
Întoarcere.
Cel mai drag drum de la poartă la ușă.

Ahneta BuČKO

Salut credincioşii de rit sârbesc!  
Gabriel Ilaş, Primar al comunei Cenei



22. august

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Birchiº

Mare atenţie în zilele caniculare!

Principalele manifes-
tări în caz de tempe-

raturi ridicate sunt: stare de 
rău general, oboseală, șoc 
caloric ce se manifestă prin 
febră, tegumente uscate, 
pierderea cunoștinței, șoc 
hipovolemic, care se mani-
festă prin tegumente reci și 

palide, hipotensiune arterială, crampe muscula-
re la nivelul membrelor superioare și inferioare, 
tulburări de ritm cardiac sau în cazuri grave in-

farct miocardic acut, insomnii neobișnuite care 
pot fi cauzate de scăderea melatoninei din creier 
determinând apatie sau stare de nervozitate. Ex-
punerea prelungită la radiațiile solare asociată 
cu transpirația poate conduce la apariția pe pie-
le a unor bubițe roșii, cunoscute sub denumirea 
de dermatită actinică, creșterea hormonilor tiro-
idie-ni din cauza creșterii temperaturii ambien-
tale accentuând starea de iritabilitate și agitație.

Astfel, poate apărea astenia fizică marcată, 
precum și perturbări ale unor procese metabo-
lice sau o agravare a simptomatologiei în cazul 
unor boli cronice (hipertensiune arterială, dia-
bet zaharat, afecțiuni tiroidiene), care se traduc 

printr-o stare de disconfort.
Persoanele cu risc crescut sunt: copiii, vârst-

nicii, gravidele, bolnavii cu afecțiuni cronice, în 
special cardiace și respiratorii.

Pentru ca sănătatea dumneavoastră să se 
mențină la parametri optimi, în caz de caniculă 
trebuie să încetaţi orice fel de activitate fizică 
îndelungată și odihniți-vă într-un loc răcoros 
dacă vă resimțiți în urma expunerii la tempera-
turi ridicate, evitați ieșirile și activitatea fizică 
(plimbări, sport, grădinărit etc.) în timpul orelor 
„calde” ale zilei, în special în intervalul orar 
12-16. 

Dr. Marius LuCA

Am ales pentru luna aceasta să facem o 
scurtă drumeție în comuna Birchiș și sa-

tele aparținătoare, fiind mereu în căutare de  noi 
locuri cu însemnătate istorică, de noi legende și 
povești ale strămoșilor.

Venind dinspre Timișoara, străbătând câmpia 
roditoare a Banatului, care ne-a hrănit ființa încă 
de pe vremea când Burebista reușea prima unire 
a neamului nostru, am rămas  plăcut surprinși să 
găsim o comună modestă, primitoare, grațioasă, cu 
localnici binevoitori și ospitalieri, și mai ales, gân-
dim noi-după aspectul comunei- harnici.

Am avut plăcerea de a vizita Primăria Birchiș, 
Școala Generală „Alexandru Mocioni” și  lăcașul 
de cult al birchișenilor, centrele vieții sociale și 
spirituale, și s-a dovedit încă o dată, prin aspectul 
îngrijit al acestora, hărnicia, dar și bunul gust al 
locuitorilor comunei.

Mare ne-a fost surpriza să o întâlnim pe doam-
na învățătoare Carmen Mateaș muncind chiar și 
vacanță. Am aflat de la domnia sa că pe tot par-
cursul vacanței în școală se desfășoară activitățile 
obișnuite de către un cadru didactic de serviciu. 
De data aceasta am avut norocul de a o întâlni pe 
doamna învățătoare, care a început deja să se pre-
gătească pentru anul școlar ce bate timid la poartă. 
Foarte mulțumită de parcursul școlar al elevilor 
săi, ne-a asigurat că metodele pedagogice folosite 

în școală se înscriu printre cele mai moderne, pu-
nându-se accent pe relația dintre părinte, copil și 
învățător: Avem o colaborare foarte fructuoasă cu 
părinții elevilor noștri care vin mereu la ședințe și 
cu care discutăm și cele mai mici detalii. De ase-
menea, domnul primar ne ajută mereu și îi suntem 
recunoscători. Chiar în ultimii doi ani, prin efor-
turile cumulate ale noastre și ale domnului primar, 

a fost posibilă renovarea câtorva clase și schimba-
rea acoperișului. În clase avem tot ce ne trebuie, 
inclusiv un televizor. Iar acest fapt se oglindește 
în rezultatele copiilor. Avem foarte mulți care au 
terminat anul școlar cu calificativul „foarte bine”, 
iar în anii trecuți, când împrejurările ne-au permis 
să participăm la concursuri, am avut copii care au 
obținut premiile I, II și III și, cel mai important, o 

medalie de aur. 
Bucuroși să întâlnim asemenea persoane de-

dicate vocației lor, și doamna învățătoare este cu 
desăvârșire una dintre ele, am plecat mai departe 
spre Câpălnaș. Am auzit atât de multe despre mi-
nunatul castel Mocioni-Teleki încât nu am rezistat 
dorinței de a-l vizita. Ajunsă acolo și încercând să 
aflu mai multe despre legendele castelului, chiar 
vis-a-vis, o doamnă mi-a atras atenția. Ca orice 
gospodină deretica în fața casei, însă avea privirea 
unui om cult, senină și întrebătoare. Am aflat că 
este profesoară. Este vorba despre doamna Geta 
Frențiu care a avut amabilitatea să îmi împărtă-
şească câteva dintre poveștile castelului. Mai mult 
decât atât, mi-a spus  că întreaga comunitate merge 
înspre o direcție bună, satul se dezvoltă treptat și 
capătă o nouă strălucire: Ne mândrim, sincer vă 
spun, cu primarul nostru.  În urma eforturilor sale 
și ale întregii echipe putem folosi acum sala de 
conferință din cadrul căminului cultural, copiii și 
tinerii noștri se pot recrea în parcul din fața caste-
lului. De asemenea, tot pentru ei, domnul primar 
a construit și un teren de sport, s-a pavat în fața 
școlii și a bisericii. Cum v-am spus: mergem într-
o direcție bună. Să nu uităm că tot sub mandatul 
domnului primar Ioan Guțu s-a renovat și școala, 
iar acum copiii învață în condiții prielnice.

În ceea ce ne privește nu putem decât să salu-
tăm asemenea inițiative și să-l felicităm pe domnul 
primar pentru toate acțiunile și realizările sale. 

„Domnul primar ne ajută mereu şi îi suntem recunoscători!”
Înv. Carmen Mateiaş

Ionela-Flavia FANu

1 J † Sfântul Dionisie Exiguul; Inceputul anului bi-
sericesc
2 V  Sfântul Mucenic Mamant  Post
3 S  Sfântul Mucenic Antim
4 D  Sfântul Mucenic Vavila - Ap. I Corinteni IX, 
2-12 Ev. Matei XVIII, 23-35 glas 2, voscr. 11
Pilda datornicului nemilostiv - Predica la Duminica a 
XI-a după Rusalii - Ap. I Corinteni IX, 2-12 Ev. Matei 
XVIII, 23-35 glas 2, voscr. 11 Duminica nr: 1
5 L † Sfântul Proroc Zaharia
6 M † Pomenirea minunii Sfântului Arhanghel Mi-
hail în Colose
7 M † Sfântul Mucenic Sozont; Cuvioşii Simeon şi 
Amfilohie de la Pangarati Post
8 J † Naşterea Maicii Domnului
9 V † Sfinţii Ioachim şi Ana Post
10 S  Sfintele Muceniţe Minodora, Mitrodora şi 
Nimfodora
11 D  Sfânta Teodora din Alexandria - Ap. Galateni 

VI, 11-18 Ev. Ioan III, 13-17 glas 3, voscr. 1
Predica la duminica dinaintea Înălţării Sfintei Cruci - 
Ap. Galateni VI, 11-18 Ev. Ioan III, 13-17 glas 3, voscr. 1 
Duminica nr: 2
12 L  Sfântul Mucenic Autonom
13 M † Sfântul Ioan de la Prislop; Târnosirea Bisericii 
Învierii din Ierusalim
14 M † Înălţarea Sfintei Cruci
15 J † Sfântul Ierarh Iosif cel Nou de la Partoş
16 V  Sfânta Muceniţă Eufimia Post
17 S  Sfânta Muceniţă Sofia şi fiicele sale, Pistis, 
Elpis şi Agapis
18 D  Sfântul Eumenie, episcopul Gortinei - Ap. 
Galateni II, 16-20 Ev. Marcu VIII, 34-38 IX, 1 glas 4, 
voscr. 2
Predica la Duminica după Înălţarea Sfintei Cruci - Ap. 
Galateni II, 16-20 Ev. Marcu VIII, 34-38 IX, 1glas 4, 
voscr. 2 Duminica nr: 3
19 L  Sfinţii Mucenici Trofim, Savatie şi Dorime-

dont
20 M  Sfântul Eustatie şi soţia sa, Teopista, cu cei doi 
fii: Agapie şi Teopist
21 M  Sfântul Apostol Codrat Post
22 J † Sfântul Teodosie de la Brazi
23 V  Zămislirea Sfântului Ioan Botezătorul Post
24 S  Sfânta Muceniţă Tecla; Sfântul Siluan 
Athonitul
25 D  Sfânta Cuvioasă Eufrosina; Sfântul Serghie de 
Radonej - Ap. II Corinteni IX, 6-11 Ev. Luca V, 1-11 
glas 5, voscr. 3
Pescuirea minunată - Ap. II Corinteni IX, 6-11 Ev. Luca 
V, 1-11 glas 5, voscr. 3 Duminica nr: 4
26 L † Sfântul Domnitor Neagoe Basarab
27 M † Sfântul Antim Ivireanul
28 M † Sfântul Cuvios Hariton Mărturisitorul Post
29 J  Sfântul Chiriac Sihastrul
30 V  Sfântul Grigorie Luminatorul Post

CALENDAR ORTODOx - septembrie 2016

Ca în fiecare număr al „foii” noastre, păstrăm, la cererea cititorilor, calendarul ortodox al lunii următoare apariției jurnalului. - R -

Micul Trianon al comunei noastre



23. august

 oaia de 
Satchinez

„Popor din Banat, trezeşte-te!” - Sever Bocu <

Domnul primar Florin Cheaua face apel la simţul civic al cetăţenilor!

Bă n ă ț e n i i  a u 
câș t iga t  de-a 

l u n g u l  t i m p u l u i  o 
imagine de  oameni 
veseli și ospitalieri, 
dar mai ales de oameni 
gospodari și harnici. 
Putem spune despre 
Satchinez că, la acest 
cap i to l ,  exce lează , 
fiind un exemplu de 

frumusețe și curățenie.

Pentru a păstra această etichetă, înrădăcinată 
prin părțile locului, domnul primar Florin 
Cheaua face apel la simțul civic al cetățenilor, 
care nu a dezamăgit localitatea nici până acum, 
arătând că este foarte important ca în activitățile 
de păstrare a curățeniei și de menținere a 
ordinii să se implice atât autoritățile locale, cât 
și cetățenii. Astfel, pe lângă un aspect estetic 
și funcțional al comunei, se va dobândi un 
mediu curat și sănătos, în care oamenii să își 
poată desfășura activitățile, feriți de epidemii 
sau calamități naturale. Curățenia, ordinea 
și frumosul reprezintă, pentru Satchinez, 

obiective de ordin imperativ. Domnul primar 
vine în sprijinul cetățenilor de fiecare dată, 
inițiind și sprijinind acțiuni în acest sens: „În 
ceea ce privește întreținerea spațiilor verzi, 
angajații Primăriei se vor ocupa cu tăiatul ierbii 
doar pe domeniul public din fața instituțiilor 
publice și de pe marginea drumurilor. Spațiile 
verzi din fața locuințelor trebuie întreținute de 
proprietari. Apreciez oamenii gospodari care 
își fac timp pentru întreținerea acestora, mai 
mult, rog pe fiecare cetățean al comunei să le 
urmeze exemplul”, a transmis domnul primar 
Florin Cheaua.

Ionela-Flavia FANu

Primăria localității Satchinez a hotărât 
ca în luna august să se desfășoare 

acțiunile de toaletare a copacilor. 
Pe lângă beneficiile din punct de vedere 

estetic pe care aceste acțiuni le produc, 
avantajul major este acela de îmbunătățire a 
serviciului de distribuție de energie electrică. 
Se cunosc problemele care apar în urma 
intemperiilor, în funcționarea rețelei de 
distribuție a energiei electrice. Mai mult decât 

atât, furnizorul de energie electrică a semnalat 
problema copacilor ale căror crengi au crescut 
sub firele de curent electric. 

Așadar, Primăria comunei Satchinez 
informează că, odată cu finalizarea acțiunii de 
toaletare a copacilor de pe domeniul public, 
vor lua sfârșit și căderile de tensiune care au 
dat cetățenilor bătăi de cap în ultima perioadă, 
când ne-am confruntat cu intemperii în întreg 
Banatul.

Acţiuni de toaletare a copacilor în Satchinez
Ionela FANu

ciprian-Marian cLiMescu - secretar al primăriei satchinez

Alegerile din acest 
an au adus la con-

ducerea primăriei comunei 
Satchinez oameni tineri, 
oameni cu școală făcută 
temeinic, care țin cu tot su-
fletul să-și pună în practică 
angajamentele electorale. 
După dialogurile cu dom-
nul primar și cu doamna vi-

ceprimar, consemnate până acum, stăm de vorbă 
cu domnul Ciprian-Marian Climescu, secretar al 
primăriei comunale.

Domnule secretar, spun Bârlad și un număr 
impresionant de personalități gravitează în adu-
cerea aminte. Din toate, dacă aş selecta trei: 
Alexandru Ioan Cuza, Ionel Teodoreanu și Victor 
Ion Popa, și tot ar fi suficient să stârnim intere-
sul cititorilor pentru această, cândva, reședință 
de județ. Bârlad, loc al nașterii dumneavoastră. 
Cum arăta   Ciprian-Marian Climescu, elev la 
liceul „Cuza”?

4În primul rând vreau să vă mulțumesc 
pentru acest interviu și pentru introducerea fă-
cută, care mă face să mă simt mândru că sunt 
născut în Bârlad, localitatea din care am plecat 
și la care mă voi întoarce întotdeauna cu plă-
cere. Referitor la întrebarea dumneavoastră, 
țin să spun cititorilor noștri că am fost un elev 
din clasa de mijloc, ambițios și modest, cu doi 
părinți muncitori, care și -au dat tot interesul să 
termin una dintre cele mai bune școli primare 
din localitate și un liceu cu profil real, pentru a 
învăța și o meserie care să mă ajute în viață.

De ce ați dăruit Craiovei anii de studenție?
4Până la vârsta de 6 ani am crescut pe melea-

guri oltenești și în fiecare vacanță eram la bunicii 

dinspre mamă, fapt pentru care mai târziu am 
luat în calcul toate oportunitățile și chiar m-am 
bucurat de anii studenției în acest oraș minunat. 
Craiova mi-a oferit posibilitatea să mă dezvolt ca 
om, într-o universitate de prestigiu, unde am ter-
minat atât facultatea, cât și masteratul, și să cu-
nosc oameni deosebiți care m-au sprijinit în cei 
zece ani petrecuți pe aceste meleaguri.

Ați fost secretarul unei primării care numără, 
cu satul reședință de comună, 16 sate. O comu-
nă care, prin 1952, a făcut parte din raionul lui 
Amza Pelea, raionul Băilești. Giurgița, comuna 
doljeană unde ați lucrat, cum vă apare azi, în 
comparație cu Satchinez, așezare de pustă, cu un 
trecut de netrecut cu vederea?

4La Giurgița am fost inițial promotor local 
și ulterior inspector de integrare europeană 
pentru o perioadă de doi ani, imediat după fina-
lizarea facultății. Secretar am fost în localiatea 
Vărădia, județul Caraș-Severin, pentru o perioa-
dă de cinci ani. Comuna Giurgița a fost și este o 
comună într-o continuă dezvoltare, unde, ca și 
promotor local, m-am implicat în diferite pro-
iecte ale zonei prin Asociația Primăriilor din Su-
dul Olteniei  și Asociația Rudezis, un ONG local, 
care implementau atât proiecte sociale pentru 
persoanele defavorizate, cât și proiecte de 
dezvoltare și de infrastructură a zonei de sud. 
Ambele comune sunt într-o continuă dezvolta-
re și din ambele am avut câte ceva de învățat. 
Comparație pot spune că există, deoarece co-
muna Satchinez are un număr de 5.200 de locui-
tori, iar comuna Giurgița o populație de 3.200 
de locuitori, ceea ce din start implică un volum 
mai mare de lucru

Domnule secretar, cât „risc funcționăresc” 
implică avizarea pentru legalitate a dispozițiilor 

Consiliului Local și ale primarului?
4Persoana care asigură buna colaborare 

dintre instituția prefectului și consiliile locale 
și primari este secretarul unității administrativ 
teritoriale. Avizarea dispozițiilor primarului și 
contrasemnarea hotărârilor Consiliului Local 
implică, în primul rând, o bună colaborare în-
tre factorii decidenți, ceea ce exclude riscul de 
a greși sau de semna ceva ce poate implica un 
risc. Persoana care ocupă funcția de secretar 
nu trebuie să fie membru al unui partid. Expli-
cația acestei interdicții rezidă atât din rolul de 
specialist al secretarului pe lângă autoritatea 
administrației publice locale, care presupune 
neangajarea politică, cât și din necesitatea asi-
gurării unei mai mari stabilități (și de aici a con-
tinuității) în funcție a unei persoane. Dacă pri-
marul și consiliul local sunt organe alese, este 
absolut normal și firesc ca secretarul, ca tehni-
cian „apolitic”, specialist în problemele tehnice 
ale administrației, să asigure, în condiții de loia-
litate, obiectivitate și neangajare politică, con-
tinuitatea normală a activității în administrația 
publică locală.

Recent a fost fondată „Asociația Primăriilor 
din Banatul Istoric”.

4Da, și vă asigur că această instituție trebu-
ia de mult întemeiată. „Asociația Primăriilor din 
Banatul Istoric” va fi un liant pentru dialogul 
consensual.

Domnule secretar, se întâmplă ca dialogul 
nostru să aibă loc în preajma zilei dumneavoas-
tră de naștere. La mulți ani!

4Mulțumesc pentru urare. Într-adevăr, în 5 
august am împlinit 38 de ani.

Asociaþia Primãriilor din Banatul Istoric va fi un liant pentru dialogul consensual!

Interviul realizat de
Ionela-Flavia FANu
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Viena a uitat să râdă 

Reîntorcându-mă de pe litoralul româ-
nesc, mai exact din Dobrogea, pe care 

o redescopăr cu fiecare localitate care se alătură 
activității noastre jurnalistice, voi face un popas 
în „Orlatul” Narcisei, una din cele mai vechi 
așezări ale Mărginimii. Aici a scris Rebreanu 
Ciuleandra. Parcă numai Rebreanu? Părintele 
greco-catolic Agârbiceanu tot aici și-a veșnicit 
o bună parte a scrierilor sale, apoi Moise Panga, 
Romul Simu și atâția alții care au sfidat precari-
tatea existențială, în care au poposit pentru o 
clipă, cu forța harului lor. Aici îmi va fi dat să 
mănânc, pentru întâia dată, la lumina focului de 
stână, balmoș cu jintiță acrită.

De jur împrejurul stânii, dorm mioarele. Cu 
boturile întinse pe labele din față, cu urechile în 
veghe necurmată, odihnesc cânii. În răstimpuri, 
mârâie la închipuite jivini. Foșnetul brazilor 
le domolește instinctul și liniștea se reașează 
peste înălțimi. Adorm și eu, gândindu-mă la 
înfățișarea bărbatului semiovoidal din portretul 
neolitic de la Constanța.

Sunetul dulce-odihnitor al cavalului, mânuit 
cu măiestrie genetică de Babu Dumitru, îmi 
îndreaptă ultimele gânduri spre miezul condiției 
umane. În vremea asta, Babu Dumitru își trece 
prin cântec sufletul. Învelită în țundra baciului, 
într-o sublimă pedanterie, Narcisa respiră mira-
jul rădăcinilor. Oare când s-a hotărât fata asta 
să-și trăiască viața în relație cu legile frumosului 
și ale demnității?

Ca mâine:

„Gata! Baciul stă pe gânduri,
Peste frunte mâna-şi duce.
Se ridică-n două rânduri
Şi domol îşi face cruce.

Apoi cată lung spre creste
Şi spre ţarcurile goale...
Şi convoiul, fără veste,
A pornit încet la vale.

*
Scurtă șederea la Timișoara, prea scurtă pen-

tru un om ca mine, nedeprins cu drumurile. Plec 
spre Viena la o întâlnire cu românii din capi-
tala Austriei. Claudiu, un gurmand stăpânit de 
o foame homerică, îmi va fi ghid mie și soției 
mele, prin capitala valsului. Parcă numai a val-
sului...

Viena, orașul căruia un proprietar de donjon 
elvețian i-a asigurat zece veacuri de lumină. 
Dispărând, Habsburgii și-au luat cu ei țara în 
mormânt. Sub ochii noștri, spunea Paul Mo-
rand, nu a mai rămas decât un cap fără trup: 
Viena. Habsburgii erau Austria. Până în 1918, 
pentru treisprezece state europene actuale, 
Viena dădea ora exactă. Austria, Republica 
Cehă, Slovacia, Polonia, Ucraina, România, 
Ungaria, Serbia, Croația, Bosnia, Muntenegru, 
Slovenia, Italia își aveau locul lor la masa Casei 
de   Habsburg. O „casă” în perpetuă extindere, 
o familie căreia politica alianțelor matrimoniale 
gândită de Frederic al III-lea i-a asigurat o lon-
gevitate de invidiat.

Puțini pământeni au aruncat asupra acestei 
dinastii umbra spaimei. Printre ei, feciorul lui 
Iancu de Hunedoara și al frumoasei unguroaice 
Erzsebet Szilágyi, Mateiaș Corvinul care, la 1 
iunie 1485, cucerește Austria și intră triumfal în 
Viena.

El care visa să făurească regatul Ungariei 
Mari, în detrimentul Habsburgilor, lansează o 
butadă înțepătoare la adresa lui Frederic, prox-
enetul imperial, o epigramă care în timp va de-
veni deviza națională a Austriei:

Bella gerant alii, tu, felix Austria, nube.
Nam quae Mars aliis, dat tibi regna Venus.
Adică:
Lasă să facă alții războaie, iar tu, fericită 

Austrie, fă mariaje.
Regatele pe care Marte le dă altora, ție Ve-

nus ți le dăruiește.
Om cu bibliotecă Mateiaș. Biblioteca sa a 

intrat în istorie sub denumirea de „Biblioteca 
Corviniană”.

*
Viena de azi nu e aceea pe care am părăsit-o 

cu douăzeci de ani în urmă. Poartă văl islam-
ic. Ceea ce nu a reușit Soliman Magnificul, în 
fruntea unei oștiri de 120.000 de turbane îm-
bodobite cu o egretă, au reușit musulmanele pe 
care le bănuiești frumoase sub burqă. Viena se 
islamizează încet și, undeva, bănuiesc un mue-
zin care așteaptă să-i anunțe din minaret cea-
sul... închinării.

Ce îi lipsește Vienei azi? Zâmbetul. Viena   a uitat 
să râdă. E adevărat, nici nu are de ce. Trecutul, 
indiferent de cât de fastuos se păstrează, e totuși 
trecut.

Și pentru că Viena e tristă, noi, cei veniți 
dintr-o țară unde „lumea este grasă, veselă, 
politicoasă”, ne îngăduim să râdem. Așezați la 
masa din grădina unui restaurant al cărui pro-
prietar e chiar vienez, un ins gras, confuz, optuz 
și difuz, dar curat, localul și stăpânul, povestesc 
cu plăcere Elenei că, aici, la Viena, Al. Cazaban, 
autorul multor vorbe de duh, îi spune unui prie-
ten care i se plângea că i-a murit soacra la Viena 
pe masa de operație: „Asta-i, domnule, Viena, 
tot Viena! De aceea am iubit-o întodeauna!”

Și tot la Viena, întâlnind într-o după-amiază 
pe un vechi prieten stabilit în capitala Austriei, 
pe care nu-l mai văzuse de aproape treizeci de 
ani, după îmbrățișările de rigoare, maestrul îl 
chestionă:

- Ce-ți face fiul, profesorul?
- A ieșit la pensie, Alecule, de doi ani!
- Ce vorbești? Asta-i adevărata glorie în lon-

gevitate să-ți vezi copiii pensionari. Dar fata?
- Și-a însurat și băiatul cel mic... Acum două 

luni.
- Bravo, dragule. Dar soția, Minodora, ce-ți 

face?
Observând mirarea de pe chipul prietenului, 

maestrul Cazaban își aduse aminte că Minodora 
decedase mai bine de un sfert de secol, așa că 
încercă să se corecteze?

- Tot moartă, dragule, tot moartă?

*
Ne plimbăm pe o stradă pe care, după spusele 

ghidului nostru, Jon Fitzgerald Kennedy, primul 
catolic ajuns președinte într-o țară protestantă, 
s-a întâlnit în 1961 cu Hrușciov, pe care dorea 
să-l convingă să atenueze criza Berlinului. Nu a 
reușit, dovadă că ursul sovietic, peste două luni,  
închidea frontiera între Berlinul de Est și cel de 
Vest și purcedea la construcția Zidului Berlinu-
lui.

Tristă, dar plină de maiestate, Viena 
rămâne locul unde a apărut pentru prima oară 
„Luceafărul” lui Eminescu. Placă turnantă a 
spionajului european, dovadă că arhivele poli-
tice vieneze cuprind numeroase rapoarte cu 
note informative care privesc activitatea lui 
Eminescu, considerat un lider primejdios. Emi-
nescu era urmărit pas cu pas. Baronul von Mayr, 
ambasadorul Austro-Ungariei la Bucureşti, îl 
însărcinase pe F. Lauchman în acest sens.

Eminescu era în permanenţă urmărit de F. 
Lachman, agent austro-ungar care avea sub 
observaţie mişcarea ardelenilor din Bucureşti şi 
ale cărui rapoarte sunt astăzi cunoscute. O notă 
informativă a baronului von Mayr denunţa ar-
ticolul lui Eminescu din „Timpul”, privitor la 
expansiunea catolicismului în România.

*
Înainte de a pleca spre casă, revedem câteva 

instituții despre care voi mai scrie în nume-
rele viitoare. Întârziem însă pe treptele Operei. 
Le cobor încet, gândindu-mă la Carașul meu 
drag, locul de unde provin ele. N-ar fi rău dacă 
ambasada noastră  ar face cunoscută prezența 
românească pe pămâtul Austriei. Ajutorul pe 
care noi, românii, l-am dat Austriei! Banche-
rilor români, Sina și Dumba, Austria și Viena 
în special le datorează enorm. Sigur,  Austria 
datorează mult și familiei bancherilor evrei 
Fugger, dar și românilor.

A început nebunia în Turcia și, după cum se 
poate citi în stelele de pe cerul Moscovei, turcii 
vor schimba sazul cu balalaica.

Și dacă tot vorbim de turci, îmi invit soția la 
cafeneaua unui turc. Localul lui se află la parte-
rul uneia din multele imobile ce au aparținut 
baronului Sina. George Simeon Sina cel înno-
bilat de împărat cu titlul de „Baron de Hodoș și 
de Kizghia”. Catedrala greco-catolică din satul 
Elenei e ctitoria sa.

Cer și ni se aduce șerbet cu apă rece pen-
tru Elena și un păhărel cu mastic pentru mine. 
„Băutura asta – îi spun Elenei – a contribuit 
decisiv la independența insulei Chios față de 
turci. Băutura produsă de insulari din fistic se 
bucura de asemenea faimă încât, prin vânza-
rea sa, locuitorii vărsau banii câștigați drept 
tribut.” Sorb încet, zâmbind la gândul că, în 
timpul masacrului din anul 1822, populația a 
fost cruțată de la moarte de strămoșii cafegi-
ului, tocmai pentru ca ea să poată produce în 
continuare masticul solicitat pentru consum de 
sultan și haremul său.

Vasile todi
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